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۱ ۴ ۰ ۴ ه   مــا یبھشــت  د ر ا
می سلا ی ا ھا را ز شــو و مه ر ه نا یژ و ۲

فاطمه  غلامی|  مهدی ناصحی که در چهارمین سال 

کار شورای ششم، به عنوان رئیس شورای اسلامی 

شهر مشهد انتخاب شد، در گفت و گو با ما به بررسی 

عملکرد کارنامه این شورا پرداخت. او در صحبت هایش 

به طور جدی تأکید کرد که این شورا منشأ اثر فراوان 

و دارای خدمات گسترده به مردم شهر بوده است.

حاصل این گفت و گو از نظر می گذرد.

ســال گذشــته مهم تریــن دســتاورد 
شــورای شــهر چــه بــوده اســت؟

یکــی از اساســی ترین و مهم تریــن اتفاقــات 

حــوزه شــهری مشــهد، پیوســتن شــبکه خطــوط 

مــترو بــه حرم مطهر رضــوی  بــود. ایــن پــروژه 

بــزرگ زیرســاختی، کاری نیســت کــه به راحتــی 

ــزی بلندمــدت، ــد برنامه ری انجــام شــود و نیازمن

تأمیــن منابــع مالــی درخورتوجــه و البتــه کار 

فنــی و اجرایــی شــبانه روزی اســت. بــه امیــد 

خــدا، بهره بــرداری نهایــی از ایــن پــروژه طــی 

چنــد روز آینــده و در دهــه کرامــت انجــام 

خواهد شد.

ایــن اتفــاق بــدون اغــراق، نقطه عطفــی در 

حمل و نقــل عمومــی مشــهد بــه حســاب می آیــد.

ــیار  ــلاش بس ــط ۳ ت ــه خ ــن بودج ــرای تأمی ــا ب ام

کردیــم و تحقــق ایــن مهــم دغدغــه همــه مدیــران 

شــهر و شــورا بــود.

مــترو مرهــم ترافیــک مزمــن شــهر اســت و 

ــهر؛ ــعه ش ــت و توس ــش جمعی ــه افزای ــخی ب پاس

البتــه در نــگاه کلــی، محــور اصلــی فعالیت هــای 

شــورای اســلامی شــهر و مدیریــت شــهری 

در ســال گذشــته، توســعه پایــدار شــهری و 

ــی ــل عموم ــاخت های حمل ونق ــترش زیرس گس

 بود.

ــه  ــود ک ــم ب ــده ای ه وع
ســال قبــل بدهیــد و 

محقــق نشــود؟
ــت  ــای مدیری ــده برنامه ه عم

ــی  ــب پروژه های شــهری در قال

یــف  ن بــر تعر بــزرگ و زما

می شــوند. برخــی از آن هــا 

ــه  ــیده ک ــرا رس ــه اج ــه مرحل ب

ز  ن توجهی  ا یا ن شــا میــزا

ــا در  ــا محقــق شــده، ی آن هــا ی

حــال اجراســت. به عنــوان 

مثــال، آغــاز عملیــات، توســعه 

یا تکمیل بخشــی از پروژه های 

حمل ونقــل عمومــی، خدمات 

عمرانی و توســعه کمی و کیفی فضای سبز شهری 

در اولویــت بــود. یکــی از مهم تریــن دغدغه هــای 

شــورای اسلامی شــهر در سال گذشــته، موضوع 

تــورم و تأمین منابع مالی بــرای اجرای مصوبات 

و پروژه هــا بــود. وقتــی می گوییــم حــدود 

ــور  ــهرداری های کل کش ــد ش ــد درآم ۷۰ درص

ــی  ــت، یعن ــته اس ــازی وابس ــوزه شهرس ــه ح ب

در  حالــی کــه رکــود در خریدوفــروش مســکن 

ــذاری  ــاره سرمایه گ ــردم درب ــد و م ــم باش حاک

در ایــن بخــش علاقــه نداشــته باشــند، عمــلا 

درآمــد لازم بــرای اجــرای پروژه هــای عمرانــی 

ــد. ــش می یاب ــی کاه و خدمات

البتــه آمارهــا نشــان می دهــد ســالی کــه 
ــل  ــاوگان حمل و نق ــه ن ــت در زمین گذش
عمومی و خدمات شهری، موفقیت های 
جهــی نصیــب مشــهد  تو ر خو ر د

شد.
بــه لطف خــدا و در حالی که کشــور از لحاظ تأمین 

اتوبــوس و تجهیــزات جانبــی بــا محدودیت هــای 

جــدی فنــی و مالــی مواجه بــود، مــا ۲۵۰ اتوبوس 

جدیــد وارد شــهر کردیــم کــه در نــوع خــودش 

ــات  ــاره خدم ــه درب ــن دغدغ ــود. ای ــابقه ب بی س

شــهری و فضــای ســبز هــم جدی تــر دنبــال شــد 

ــد آمــاده  ــار فضــای ســبز جدی و امســال ۲۵ هکت

بهره بــرداری شــده کــه 

ــگاه  ــان دهنده ن ــود نش خ

مدیریت شــهری به ارتقای 

یســت  کیفیــت محیط ز

شــهری اســت. در تأمیــن 

ی ســبز نیــز  آب فضــا

قــرارداد بهره بــرداری 

و  بیســت  میــن  تأ و 

پنــج ســاله پســاب بــه 

امضا رسید.

اگــر موافــق هســتید،
گریــزی هــم بزنیــم 
مــه حــوزه  رنا بــه کا
شهرسازی و فرهنگی 

در ســال ۱۴۰۳
در حوزه شهرســازی، اجرای پروژه هایی با رویکرد 

ارتقای زیرســاخت ها، بهبود ســیما و منظر شهری 

و ارائــه مجوزهــای ساخت وســاز متناســب با رشــد 

ــه  ــال شــد؛ همچنیــن توجــه ب ــوازن شــهر دنب مت

خدمات الکترونیک شهرسازی و هوشمندسازی 

ــورا و  ــرد ش ــوت عملک ــاط ق ــر نق ــا از دیگ فراینده

ــهرداری بود. ش

در بخش فرهنگی، ساخت سالن ها، نگارخانه ها،

کانون های فرهنگی و تقویت مشارکت اجتماعی 

جــزو برنامه هــای اصلــی بود. همــه ایــن اقدامات 

ــنی، ــای س ــاوت گروه ه ــای متف ــه نیازه با توجه ب

جنســیتی و اجتماعی شهر طراحی شد.

فعالیــت باشــگاه های مخاطب محــور ماننــد 

ــهدی» ــوان مش ــگاه ج ــم» و «باش ــا ه ــگاه ب «باش

نمونــه واضــح رویکــرد تعاملــی مدیریــت شــهری 

بــود. این باشــگاه ها بســتری برای تعامل ســازنده 

جوانــان و خانواده هــای مشــهدی ایجــاد کردنــد 

و بــر محــور ارتقــای ســلامت اجتماعــی، بیــش از 

۱۶ هــزار نفر تحت پوشــش خدمات مســتقیم قرار 

گرفتنــد. خوشــبختانه در ســالی کــه گذشــت، بــا 

محوریــت برنامه هــای جامــع فرهنگــی مدیریــت 

ــش  ــلاق و افزای ــرخ ط ــش ن ــاهد کاه ــهری، ش ش

ازدواج در مشــهد بــود.

ــن نقطه ضعــف  فکــر می کنیــد مهم تری
ــهر در  ــلامی ش ــورای اس ــتی ش ــا کاس ی
ســال گذشــته چــه بــود و چــه برنامــه ای 

بــرای رفــع آن داریــد؟
دســتاوردهای شــورای اســلامی شــهر در حــوزه 

انســجام و وحــدت بیــن اعضــا، تــا حــدود زیــادی 

محقــق شــد و نتایــج و آثــار مثبتــی بــه همــراه 

ــه در  ــرد ک ــتراف ک ــد اع ــال، بای ــت؛ با این ح داش

مســیر فعالیــت، چالش هایــی نیــز وجود داشــت.

یکــی از بزرگ تریــن ایرادهــا، تعــداد بــالای 

طرح هــای دو فوریتــی و لوایــح اضطــراری بــود که 

به واســطه وضعیــت دشــوار اقتصادی، معیشــتی 

و اجتماعــی بــه ناگزیــر مطــرح شــد. این انباشــت 

لوایــح و طرح هــا، گاهــی موجــب می شــد کــه 

فرصــت کافــی بــرای بررســی برخــی موضوعــات 

مهــم فراهــم نشــود و بعضــی لوایــح بدون بررســی 

عمیــق و زمان بنــدی مناســب بــه تصویــب 

برسند.

اولویــت شــورای اســلامی شــهر مشــهد 
بــرای ســال ۱۴۰۴ چیســت؟

شــورای اســلامی  شهر مشهد برای ســال پیش رو،

افق روشنی ترسیم کرده است. تکمیل پروژه های 

۴۷گانــه شــهرداری، به عنــوان یکــی از مهم ترین 

اولویت هــا مطــرح شــده اســت. ایــن پروژه هــا 

هــم در افزایــش زیرســاخت های شــهری و هــم در 

بهبــود کیفیــت زندگی شــهروندان نقــش محوری 

دارند.

گذشته و آینده مدیریت شهرى مشهد از نگاه رئیس شوراى اسلامى شهر مشهد

 تکمیل پروژه های ۴۷گانه،  مهم ترین اولویت شورا است
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 بهره بــرداری نهایــی از ایــن پــروژه طــی 

چنــد روز آینــده و در دهــه کرامــت انجــام 

خواهد شد.

ــی  ــب پروژه های شــهری در قال

یــف  ن بــر تعر بــزرگ و زما

می شــوند

ــه  ــیده ک ــرا رس ــه اج ــه مرحل ب

ز  ن توجهی  ا یا ن شــا میــزا

ــا محقــق شــده آن هــا ی

حــال اجراســت

مثــال، آغــاز عملیــات

یا تکمیل بخشــی از پروژه های 

حمل ونقــل عمومــی

عمرانی و توســعه کمی و کیفی فضای سبز شهری 

در اولویــت بــود

شــورای اسلامی شــهر در سال گذشــته

تــورم و تأمین منابع مالی بــرای اجرای مصوبات 

و پروژه هــا بــود

ــور  ــهرداری های کل کش ــد ش ــد درآم ۷۰ درص

ــت ــته اس ــازی وابس ــوزه شهرس ــه ح ب

در  حالــی کــه رکــود در خریدوفــروش مســکن 

ــذاری  ــاره سرمایه گ ــردم درب ــد و م ــم باش حاک

در ایــن بخــش علاقــه نداشــته باشــند

درآمــد لازم بــرای اجــرای پروژه هــای عمرانــی 

ــد ــش می یاب ــی کاه و خدمات

شورای شهر مشهد برای 
سال پیش رو، افق روشنی 

ترسیم کرده است. 
تکمیل پروژه های ۴۷گانه 

شهرداری، به عنوان یکی از 
مهم ترین اولویت ها مطرح 

شده است



۱ ۴ ۰ ۴ ه   مــا یبھشــت  د ر ا
می سلا ی ا ھا را ز شــو و مه ر ه نا یژ ۳و

فاطمه غلامی| نمی تـوان منکر نقش حیاتی شـوراها 

در زندگی شهری و توسعه متوازن شهرها و روستاها 

شـد؛ نهادهایـی که به عنـوان پارلمان هـای محلی،

مسئولیت نمایندگی مطالبات واقعی مردم و نظارت 

بـر مدیریت شـهری را بـر عهـده دارنـد. بـه همیـن 

مناسـبت، مجیـد طهوریان عسـکری، نایب رئیـس 

شـورای اسلامی شـهر مشـهد، ضمن تأکید بر نقش 

ویژه شوراها در بهبود کیفیت زندگی مردم و خدمت 

بـه زائران و مجاوران شـهر حضرت رضا(ع)، به تشریح 

موفقیت ها و دستاوردهای شورای ششم، مشکلات 

سـاختاری، تدابیر ویژه برای توسعه پایدار و ارتقای 

زیرسـاخت های شـهری و فرهنگـی به خصـوص در 

مناطـق تاریخی مانند توس پرداخته اسـت.

چـرا در ایـن دوره اتمـام فـاز یـک خـط 
۳  بـرای  شـورای ششـم از اهمیـت ویـژه 

برخـوردار بـود؟
پارسـال یکی از دسـتاوردهای بزرگ و مهم شـورای 

اسلامی شـهر و شـهرداری مشـهد، آماده سازی فاز 

نخسـت خـط۳ مـترو بـود و تصمیـم بـر آن شـد کـه 
افتتاح رسـمی آن هم زمان بـا ولادت حضرت رضا(ع)

در اردیبهشـت امسـال صـورت گیـرد. ایـن پـروژه 

زیرسـاختی یکـی از آرزوهـای دیرینـه شـهر و مردم 

مشـهد بود. اهمیت این پروژه در این اسـت که چهار 

نقطـه راهبردی شـهر (ترمینال، فـرودگاه، راه آهن و 

میدان شـهدای مشـهد) را بـه باب الجـواد(ع) و حرم 

مطهـر رضوی متصـل می کنـد و گامی بلنـد در حل 

مشکل ترافیک و تسهیل زیارت برای زائران به شمار 

می رود.

اما این تنهاپروژه بزرگ شـورا نبود.
بلـه، بـرای حمل ونقـل و عمـران شـهر، تلاش هـای 

مانـدگار دیگـری هم صـورت گرفـت. علاوه بـر این،

ورود بیـش از دویسـت دسـتگاه اتوبـوس جدیـد بـه 

نـاوگان حمل ونقـل عمومـی، سـاخت چندیـن پـل 

کلیدی برای تسـهیل عبور و مرور و کاهش گره های 

ترافیکـی، تکمیـل فـاز نخسـت بوسـتان کرامـت و 

اجرای آسـفالت ریزی در ۴میلیون مترمربع از معابر 

شـهری (به ویژه معابر اصلی) بخشـی از تلاش های 

شـورای اسلامی شـهر و شهرداری در سـال گذشته 

بود که مستقیم رفاه همشهریان را نشانه رفته است.

یی کـه در  بـا توجـه بـه مسـئولیت ها
ه  ی مختلـف بـر عهـد ن ها کمیسـیو
داشـتید، کـدام دسـتاوردهای  شـورا 
بـرای شـهر مشـهد در سـال گذشـته را 

؟ بـی می کنیـد یا ز ر مهم تـر ا
در این دوره در کمیسیون های برنامه و بودجه، فناوری 

اطلاعـات و منابـع انسـانی، همچنیـن کمیسـیون 

ویژه توسـعه و بهسـازی توس، تلاش شـد تـا با تمرکز 

بـر نیازهای واقعی شـهر و بـا توزیع منابع بر اسـاس 

اولویت هـا، پروژه هایـی محقـق شـود که بیشـترین 

اثرگـذاری را در بهبـود کیفیـت زندگی شـهروندان 

داشـته باشـد. تکمیل پارک ها و فضای سـبز و توجه 

بـه مناطق کمتربرخوردار، توسـعه زیرسـاخت های 

شـهری همچـون بهسـازی معابـر اصلی، سـاخت و 

بهسـازی پل هـای پرترافیـک و اقدامـات شـاخص 

در حـوزه فنـاوری اطلاعـات و هوشمندسـازی 

شـهر، از نـگاه مـن دسـتاوردهای مهـم ایـن مـدت

 بودند.

شـورای ششـم چـه اقداماتـی در زمینـه 
بهبـود بودجه بنـدی شـهری و مدیریت 

منابـع انجـام داد؟
در کمیسـیون برنامـه و بودجـه اهتمام ما بـر تدوین 

بودجـه مبتنـی بر شـفافیت، اولویت بنـدی پروژه ها 

و عدالـت بود. تـلاش کردیم با پایـش دقیق پروژه ها 

و تخصیـص هوشـمندانه منابع، اجـرای پروژه های 

عمرانـی و خدماتـی را بـر اسـاس فوریـت نیازهـای 

شـهری در دسـتورکار قـرار دهیـم تـا از هدررفـت 

منابـع جلوگیری شـود. همچنین نظـام پرداخت به 

پیمانـکاران و نیروهـا شـفاف تر و منصفانه تر شـد تا 

حـق و حقـوق فعـالان ایـن حـوزه به موقـع پرداخت 

شـود و انگیـزه خدمـت در مجموعـه مدیریتی شـهر 

ارتقـا یابد.

برنامه هـای شـما بـرای توسـعه منابـع 
انسـانی شـهری در سـال جاری چیست؟

در حوزه منابع انسـانی نیز آموزش و توانمندسـازی 

کادر شـهرداری و ارتقـای مهارت هـای مدیریتـی،

تخصصـی و علمـی کارکنـان در اولویـت جدی قرار 

گرفتـه اسـت. درتلاشـیم بـا شناسـایی نیروهـای 

مسـتعد، بهره گیـری از آموزش هـای بـه روز و ایجـاد 

محیطـی پویا برای رشـد و پیشرفـت نیروها، کارایی 

و کیفیـت مدیریت شـهری را افزایـش و درنهایـت 

رضایتمنـدی مـردم از عملکـرد شـهرداری را ارتقـا

 دهیم.

به برنامه های شورا برای توسعه و بهسازی 
منطقـه تاریخـی توس در سـال گذشـته 

نیز اشاره ای داشته باشید.
در ابتدای شـورای ششـم، اعتبارات سـالانه توسعه 

منطقـه تـوس حـدود ۵۰میلیـارد تومـان بـود، اما با 

پیگیـری اعضـای شـورا، اکنـون ایـن رقـم ۱۸برابـر 

افزایـش یافتـه اسـت. این جهـش بودجـه ای باعث 

شـد خدمـات عمرانـی، زیرسـاختی و رفاهـی در 

مناطـق بولـوار تـوس و شـاهنامه به صورت مشـهود 

رخ دهـد؛ به طوری کـه مـردم تغییـرات را احسـاس 

کرده انـد. پروژه هـا و اقدامـات انجام شـده شـامل 

سـاخت پـل شـهیدفهمیده، برنامه ریـزی عملیاتی 

بـرای راه انـدازی مسـیر بی آرتـی توس، بازگشـایی 
معابـر مختلـف ماننـد اتمـام خیابـان امام زمان(عـج)

در تـوس، سـاخت پـل شـاهنامه کـه امسـال در 

دسـتورکار کمیسـیون اسـت و همچنیـن بـاغ راه 

شـاهنامه و دیگرپروژه هـای عمرانی-زیربنایـی 

اسـت. ایـن اقدامـات در راسـتای ایجـاد رونـق 

اقتصادی-اجتماعـی و افزایـش دسترسـی 

ساکنان و گردشگران به این منطقه تاریخی 

انجام شـده اسـت.

شورا برای حفظ میراث فرهنگی 
تـوس و رشـد گردشـگری چـه 

دسـتور کاری دارد؟  
حفظ میراث فرهنگـی و هویتی منطقه 

تـوس یکـی از محورهـای مهـم رویکرد 

کنونی مدیریت شهری است. بازسازی 

و مرمت آثار تاریخی، تعریف مسیرهای 

گردشـگری تازه، نصب المان هـای مرتبط با هویت 

شـاهنامه و تسـهیل دسترسـی گردشـگران بـه این 

منطقـه، نه تنهـا باعـث تقویت هویت فرهنگی شـهر 

و منطقـه خواهـد شـد، بلکـه نقطه عطـف مهمی در 

جـذب گردشـگر داخلـی و خارجی و افزایش سـهم 

گردشـگری در اقتصاد مشـهد به شمار می رود.

تـوس بایـد چگونـه در نقشـه توسـعه 
شـهری مشـهد جایـگاه پیـدا کنـد؟

جایگاه توس باید ارتقا یابد و از منطقه ای حاشیه ای 

بـه قطـب اصلـی گردشـگری، فرهنگـی و تاریخـی 

شـهر بدل شـود. تحقق ایـن هـدف نیازمنـد تزریق 

منابـع کافی، اجرای پروژه هـای زیربنایی، افزایش 

سـطح خدمـات عمرانـی و رونـق زیرسـاخت های 

حمل ونقـل و گردشـگری اسـت. شـورای اسـلامی 

شـهر و شـهرداری با برنامه ریزی هدفمند و حمایت 

همه جانبـه، درصـدد اسـت تـا سـطح خدمـات و 

تجربـه شـهروندان و گردشـگران از منطقـه تـوس 

را به طـور چشـمگیری ارتقـا دهـد و آن را بـه یکـی از 

ط  طلایـی توسـعه شـهر نقـا

مشهد تبدیل کند.

نایب رئیس شوراى اسلامى شهر مشهد اعلام کرد

رشد ١٨برابری اعتبارات عمرانی منطقه توس

 به طوری کـه مـردم تغییـرات را احسـاس 

 پروژه هـا و اقدامـات انجام شـده شـامل 

 برنامه ریـزی عملیاتی 

بـرای راه انـدازی مسـیر بی آرتـی توس، بازگشـایی 
معابـر مختلـف ماننـد اتمـام خیابـان امام زمان(عـج)

 سـاخت پـل شـاهنامه کـه امسـال در 

دسـتورکار کمیسـیون اسـت و همچنیـن بـاغ راه 

شـاهنامه و دیگرپروژه هـای عمرانی-زیربنایـی 

 ایـن اقدامـات در راسـتای ایجـاد رونـق 

اقتصادی-اجتماعـی و افزایـش دسترسـی 

ساکنان و گردشگران به این منطقه تاریخی 

شورا برای حفظ میراث فرهنگی 
تـوس و رشـد گردشـگری چـه 

حفظ میراث فرهنگـی و هویتی منطقه 

تـوس یکـی از محورهـای مهـم رویکرد 

 بازسازی 

 تعریف مسیرهای 

ط  طلایـی توسـعه شـهر نقـا

مشهد تبدیل کند.

نگاهی به برخی دستاوردهای کمیسیون ویژه توسعه و به سازی توس شورای ششم
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۱ ۴ ۰ ۴ ه   مــا یبھشــت  د ر ا
می سلا ی ا ھا را ز شــو و مه ر ه نا یژ و ۴

ملیحه جهانبخش|«مردمی بودن، عدالت محوری 

و تلاش در راستای اعتلای شهر مشهدمقدس»،

کلیدواژه های اصلی سخنگوی شورای اسلامی شهر 

مشهد است. همچنین استفاده از ظرفیت هایی 

که می تواند در راستای نگاه ملی به کلان شهر 

مشهد باشد، از دیگراهدافی است که موسی الرضا 

حاجی بگلو از زمان عضویت در شورای عالی استان ها 

و ریاست در این شورا دنبال کرده است. چکیده ای 

از صحبت های وی در گفت وگو با شهرآرا درباره 

عملکرد شورای ششم از نظر می گذرد.

حدود چهار سال از عمر شورای ششم گذشته 
است. فکر می کنید تا چه اندازه به وعدههایی 

که به مردم داده اید، عمل کرده اید؟
نگاه شورای ششم مردم محوری و مسجدمحوری 

بود؛ اینکه مردم در برنامه ها و سیاست گذاری های 

شورا دخیل باشند و نظراتشان در اولویت قرار بگیرد.

نمی خواهیم بگوییم که صددرصد برنامه ها محقق شده 

و سیاست گذاری ها درست بوده است، اما به جرئت 

می گویم هیچ دوره ای در ادوار شورای اسلامی شهر 

مشهد به فعالی این دوره نبوده است. دوره ششم 

شورای شهر مشهد نه تنها در مشهد، بلکه در همه کشور 

فعال ترین دوره بوده است. البته چنین ادعایی که 

مطرح می کنیم، در شهر قابل مشاهده است. اینکه با 

وضع کنونی اقتصادی، شورای 

ششم چگونه عمل کرده است، به 

عقیده من در همه آیتم ها از صد 

نمره، نمره ای بیش از نود دارد.

به عنوان مثال از روزی که شورا را 

تحویل گرفتیم تا امروز وضعیت 

بودجه سالانه را بررسی کنید،

وضعیت بودجه امسال را هم 

بسنجید. بنابراین دوره ششم 

را دوران طلایی شورا می دانم.

بعید می دانم شهرداری ها هیچ 

دوره ای مانند دوره ششم داشته 

باشند، مگر اینکه دوره ششمی ها 

بمانند و دوره هفتم را نیز آغاز کنند 

که اگر بمانند هم بهتر خواهد 

بود. چون تجربه کسب کرده اند.

کدام اقدام یا اقدامات را برگ برنده این 
دوره شورا می دانید؟

اینکه مردم را در تصمیمات مدیریت شهری دخیل 

کردیم. اجرای طرح های زودبازده مصداق همین 

موضوع است. این مسئله را در محلات می توانید از 

نزدیک ببینید. عدالت اجتماعی و عدالت محوری 

در مشهد در دوره ششم مدیریت شهری شکل 

گرفت. این مهم در ادوار گذشته نبود. حدود 

۵۰درصد اعتبارات را به مناطق کم برخوردار 

سوق دادیم. اجرای طرح «باهم» که به کوشش 

مجموعه فرهنگی شهرداری انجام شد و در 

کاهش آسیب های اجتماعی تأثیر بسزایی 

داشت، از دیگرمصادیق است.

تقریبا همه اعضای شورا درباره 

مزیت های این دوره صحبت می کنند، اما 
در برخی رسانه ها مورد انتقاد هستید و 
درباره اختلاف نظر بین اعضای شورا صحبت 
می شود. به نظر شما این مسئله به دلیل 

انعکاس نامطلوب اقدامات بوده است؟
اختلاف نظر امری طبیعی است و اگر نباشد،

اقدامات شکل نمی گیرد.

تی  دا نتقا ن مثال ا به عنوا

درباره عملکرد شهردار داریم 

که در زمینه ناترازی اقدامات 

و کارهای عملیاتی است و 

چالش داریم، اما همه اعضا 

با همه توان تلاش می کنند 

ری  ز دوش شهردا ری ا با

رند. در دوره ششم و  بردا

در زمان شهرداری کنونی 

ی  ین طرح ها بقه تر بی سا

دوفوریتی تصویب شده است.

به رغم اختلافات، تصمیمات 

مدیریت شهری و کارهای مردم 

را معطل نگذاشته ایم. پس 

این نکته کاملا اشتباه است 

که اعضای شورا با شهرداری همراهی نمی کنند.

برخی از انتقادها نیز ریشه در رفتار رقیبانی دارد 

که منتظرند دوره ششم تمام شود و خود را برای دوره 

هفتم آماده می کنند. اما طرح و ایده ای نمی دهند،

بلکه هدف تخریب دارند.

ز بعضی  ین مدت شورای ششم ا در ا
جناح های سیاسی مورد انتقاد قرار گرفته 
است. آیا این مسئله باعث شده است که 
شورای ششم در تصمیم گیری ها با مانع 

روبه رو شود؟
نه ای است. برخی  بعضی مسائل شیطنت رسا

تنهاهدفشان تخریب این دوره شوراست.

آیا از فرصت ریاست شورای عالی استان  ها 
بـرای خدمـت بـه مشـهد نیـز اسـتفاده 

کرده ایـد؟ یـا موضـوع کمیسـیون ماده۵
که در حـال پیگیـری بودید...

جایگاه ریاست شورای عالی استان ها نیازمند داشتن 

نگاهی ملی است، اما با توجه به ظرفیتی که مشهد 

دارد و در جایی که می توانیم کمکی به شهر داشته 

باشیم، از این جایگاه استفاده می کنیم. در بعضی 

مواقع نیز همکاران شورای عالی استان ها گلایه 

می کنند که نگاه شما باید ملی باشد اما در هر جلسه 

با حضور رؤسای ملی، یکی از مسائل مشهد را مطرح 

می کنید. با این حال، چون من مشهد را ملی و متعلق 

به همه می بینم، این پیگیری را توجیه پذیر می دانم.

در مدت حدود شش ماهی که سکان دار شورای عالی 

استان ها هستم، به اندازه بیست سال کار کرده ایم.

یکی از اقدامات این بود که می خواستند چند همت 

از شهرداری ها و دهیاری ها در بودجه۱۴۰۴ بگیرند و 

به دولت بدهند، اما شورای عالی استان ها با پیگیری 

در مجلس اجازه نداد این اتفاق بیفتد. همچنین 

در اصلاح قانون شوراها اتفاق بزرگی برای جامعه 

شورایی شکل گرفته و شورای عالی استان ها فعال 

و پویا شده است و امسال در قانونی که رئیس مجلس 

ابلاغ کرد، در مجلس شورای اسلامی صاحب صندلی 

شد. هر موضوعی که باشد، شورای عالی استان ها 

حق اظهار نظر دارد. در کمیسیون تلفیق، رئیس 

شورای عالی استان ها حضور دارد.

چشم انداز شورای ششم برای امسال 

چیست؟

بودجه ای را شورای ششم برای سال جدید تصویب کرده 

است که باید در چهارچوب این بودجه گام بردارد. از 

لحاظ عملکردی در حوزه مدیریت شهری ایرادهایی 

داشتیم؛ اینکه اگر می گوییم بودجه محقق شده 

است، ملاک هایی دارد که باید صورت گرفته باشد.

یکی دیگر از موارد با توجه به قول های مدیریت شهری 

اتمام پروژه های نیمه تمام تا پایان سال۱۴۰۳ بود که 

محقق نشد و قرار شد در سال۱۴۰۴ به پایان برسد.

از دیگرمسائل، مطالبه رسیدگی به معیشت کارکنان 

شهرداری، حقوق و مزایا و سامان دهی نیروهای 

شهرداری از مدیریت شهری در سال ۱۴۰۴ است.

مردم را در تصمیمات 
مدیریت شهری دخیل 
کردیم. اجرای طرح های 
زودبازده مصداق همین 

موضوع است. این مسئله 
را در محلات می توانید از 

نزدیک ببینید. 

سخنگوى شوراى اسلامى شهر مشهد مطرح کرد

طرح های زودبازده، مصداق همراهی مردم با مدیریت شهری

شورا دخیل باشند و نظراتشان در اولویت قرار بگیرد.

نمی خواهیم بگوییم که صددرصد برنامه ها محقق شده 

بعید می دانم شهرداری ها هیچ 

دوره ای مانند دوره ششم داشته 

باشند مگر اینکه دوره ششمی ها ، مگر اینکه دوره ششمی ها ، مگر اینکه دوره ششمی ها 

بمانند و دوره هفتم را نیز آغاز کنند 

که اگر بمانند هم بهتر خواهد 

بود. چون تجربه کسب کرده اند

کدام اقدام یا اقدامات را برگ برنده این 
دوره شورا می دانید؟

اینکه مردم را در تصمیمات مدیریت شهری دخیل 

کردیم. اجرای طرح های زودبازده مصداق همین 

موضوع است.

نزدیک ببینید

در مشهد در دوره ششم مدیریت شهری شکل 

گرفت. این مهم در ادوار گذشته نبود

۵۰درصد اعتبارات را به مناطق کم برخوردار 

سوق دادیم

مجموعه فرهنگی شهرداری انجام شد و در 

کاهش آسیب های اجتماعی تأثیر بسزایی 

داشت،

تقریبا همه اعضای شورا درباره 
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می سلا ی ا ھا را ز شــو و مه ر ه نا یژ ۵و

کاملان|همه سیاست گذاری، هدف گذاری، ریل گذاری 

برای تحقق اهداف، برنامه ریزی برای چهارسال فعالیت 

و... از دل کمیسیون برنامه، بودجه، فناوری اطلاعات 

و منابع انسانی شورای اسلامی شهر بیرون می آید؛

کمیسیونی که از همان روزهای ابتدایی شروع به کار 

شورای ششم تحولاتی در بودجه و برنامه های کاری 

شهرداری انجام داد که پیش از این سابقه نداشت؛

از تصویب ۳هزارمیلیارد تومان بودجه برای اجرای 

پروژه های زودبازده که با نظر مردم اجرایی می شود 

و اختصاص ۴۰درصد از بودجه شهرداری به حاشیه 

شهر تا توجه و اختصاص بودجه ویژه برای حمل ونقل 

عمومی و ساخت مترو و به ثمررساندن این پروژه ملی 

و تخصیص اعتبار ۲هزارمیلیاردتومانی برای ورزش 

. در ادامه گفت وگوی حسین حسامی، شهر و...

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر 

مشهد را می خوانید که از اقدامات و ریل گذاری ها و 

برنامه ریزی های چهارساله این کمیسیون مهم شورای 

اسلامی شهر با ما صحبت کرده است.

شورای ششم در همان روزهای ابتدایی 
کارش، یکی از سیاست های مهم و اصلی 
خود را مردم محوری اعلام کرد. این 
سیاست در کجا و در چه مصوباتی نمود 

پیدا کرد و خود را نشان داد؟
اولین مصوبه شورای ششم پروژه های زودبازده 

زآفرینی بود که سه سال  در مناطق هدف با

پیاپی هم اجرایی شد؛ در سال اول ۸۰۰میلیارد 

تومان، سال دوم ۱۲۰۰میلیارد تومان و سال 

ع  رمجمو ن و د رد توما ۱میلیا ۲ ۰ سوم نیز ۰

یی را  ژه ها ن پرو رد توما رمیلیا ز ۳هزا بیش ا

ز داشتند، در بودجه پیش بینی  که مردم نیا

کردیم و مردم برای خودشان تصمیم گرفتند و 

رضایتمندی زیادی به دنبال داشت. درحالی 

اجرای این پروژه ها را تصویب کردیم که با این 

اعداد می توانستیم چند پروژه شاخص شهری 

اجرا کنیم، ولی ترجیح دادیم مشکلات مردم را 

حل کنیم. در بافت های فرسوده هم حتی در 

دوره هایی از مدیریت شهری نگاه مردم محوری 

وجود نداشت و مردم را در طرح های مختلف 

شهری ملزم می کردند که از یک محله کوچ کنند 

و بروند که پروژه اقتصادی در آنجا اجرایی شود.

این اشتباه بود. چون هویت آن محله مردمانش 

هستند و شهر از این کار ضربه های زیادی خورد 

که آثارش را در بافت حرم مطهر رضوی مشاهده 

می کنیم. خوشبختانه از چندی پیش این موضوع 

اصلاح شده است و شورای ششم هم جدی تر از 

قبل پیگیر نقش آفرینی مردم در بازسازی بافت 

فرسوده  شد.

این روزها هوشمندسازی و توجه به 
خلاقیت و نوآوری، جایگاه پررنگی در 
همه سازمان ها و ادارات و... دارد تا کار 
مردم سریع تر و بدون نیاز به مراجعه 

حضوری انجام شود. با توجه به اینکه 
شهرداری بیشترین مراجعه و خدمت 
به مردم را در بین ادارات و سازمان ها 
ر، دارد، شورا به عنوان سیاست گذا

برای هوشمندسازی این خدمات چه 
قدم هایی برداشته است؟

شهرداری خدمات متعددی به شهروندان می دهد.

در سال اول شورای ششم گفتیم که این خدمات 

ر بگیرند و  باید در اولویت هوشمندسازی قرا

غیرحضوری، کوتاه و شفاف شوند. ولی برای 

هوشمندسازی نیاز داریم که خلاقیت و نوآوری داشته 

باشیم. مشهد مهد خلاقیت است و شهرداری باید 

در این زمینه وارد می شد و تسهیلگری می کرد و 

یک زیست بوم نوآوری تشکیل می داد که این کار 

انجام شد و نمونه اش کارخانه نوآوری مشهد است.

شورای ششم در ساختار شهرداری مشهد، تشکیل 

دفتر خلاقیت و نوآوری را تصویب کرد. در کنار آن 

تفاهم نامه ای بین شهرداری و پارک علم و فناوری 

نوشته شد تا از این ظرفیت هم  به نفع مردم و شهر 

با محوریت  بهره وری از فضاهای دانشگاه های 

مشهد استفاده کنیم.

ایستگاه پایانی خط۲ مترو تقریبا تکمیل 
شده است، تست گرم   نهایی فاز یک خط۳

انجام شده است و در همین ماه در اختیار 
مردم قرار می گیرد، حفاری دیگرخطوط 
هم سرعت خوبی دارد. درحالی که شورا 
می توانست این بودجه را صرف پروژه های 
روبنایی کند، به شهرداری تکلیف کرد 
تا مترو را در اولویت قرار بدهد. دلیل 
انتخاب این سیاست شورای اسلامی 

شهر چه بود؟
مهم ترین زیرساخت  شهرها در دنیا، حمل ونقل 

عمومی است و یکی از مدهای سالم و سریع و ایمن 

مترو است. شورای ششم از همان روز اول به شکل 

ویژه به این موضوع پرداخت و بودجه ویژه ای برای 

حمل ونقل کنار گذاشت. برای هر یک کیلومتر 

قطارشهری باید حدود ۵میلیون دلار هزینه کنیم،

درحالی که با این عدد پروژه های عمرانی بزرگی 

می توانیم انجام بدهیم که به قول معروف در چشم 

باشد، اما مترو کار زیرساختی است. اگر چندسال 

پیش خطوط ریلی بیشتر از این توسعه پیدا می کرد،

الان با این مشکلات تخصیص منابع مالی برخورد 

نمی کردیم. ما برای تأمین منابع ساخت مترو و 

به ویژه فاز اول خط۳ از طریق اوراق اقدام کردیم و 

پارسال ۶۳۰۰میلیارد تومان اوراق منتشر کردیم 

که باعث شد به رتبه اول کشور از نگاه بودجه ای 

برسیم.

حتی تبصره های بودجه ای خوبی برای مترو 

داشتیم و  عملکرد حوزه ساخت قطارشهری 

مثبت بوده است. هرقدر اکنون بتوانیم در حوزه 

توسعه خطوط ریلی اقدام کنیم، به نفع مردم 

خت هر  د سا ل بعد عد ید سا . چون شا ست ا

کیلو مترو به ۷هزارمیلیارد تومان و بیشتر هم 

برسد و دیگر شهرداری نتواند وارد این ماجرا 

شود.

ما درواقع مسیر را برای دوره های بعدی هموار 

کردیم تا با فراغ بال بیشتری به توسعه خطوط 

ریلی در شهر بپردازند. نگاه شورای ششم، توجه 

به پروژه های زیربنایی است و با همین نگاه بود 

که با همه توان، پروژه احداث خطوط قطارشهری 

مشهد را دنبال کردیم؛ درحالی که با هزینه یک 

کیلومتر احداث مترو، می توانیم هشت کلان پروژه 

روبنایی شهری اجرا کنیم. نگاه و برنامه ریزی شورای 

ششم، برنامه ریزی بلندمدت بوده و مصداق دیگر 

پیاده سازی این رویکرد، ساخت تصفیه خانه ها 

و خرید و تأمین پساب برای ۲۵سال آینده شهر 

مشهد است.

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شوراى ششم شهر از دستاوردهاى شوراى ششم مى گوید

مسیر ساخت مترو را برای دوره های بعد شورا هموار کردیم

دوره هایی از مدیریت شهری نگاه مردم محوری 

وجود نداشت و مردم را در طرح های مختلف 

شهری ملزم می کردند که از یک محله کوچ کنند 

و بروند که پروژه اقتصادی در آنجا اجرایی شود

این اشتباه بود

هستند و شهر از این کار ضربه های زیادی خورد 

که آثارش را در بافت حرم مطهر رضوی مشاهده 

می کنیم

اصلاح شده است و شورای ششم هم جدی تر از 

قبل پیگیر نقش آفرینی مردم در بازسازی بافت 

فرسوده  شد

این روزها هوشمندسازی و توجه به 
خلاقیت و نوآوری
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نگاهی به برخی 
دستاوردهای کمیسیون 
خدمات شهری، بهداشت،
سلامت و محیط زیست 

شورای ششم

فاطمه غلامـی | مشـهد به عنوان دومین کلان شـهر 

بـزرگ ایـران و شـهری زیارتـی، در سـال های 

اخیـر شـاهد مجموعـه ای از تحـولات زیربنایـی 

و برنامه هـای کلان شـهری بـوده اسـت. در دوره 

ششـم شـورای اسـلامی شـهر، تلاش بـرای تحقق 

توسـعه پایدار، ارتقای کیفیت زندگی شـهروندان 

و حرکت به  سـوی هوشمندسـازی مدیریت شهری 

بـه یکـی از اولویت هـای اصلـی شـورا تبدیل شـده 

اسـت. سـیدابراهیم علیـزاده، رئیـس کمیسـیون 

خدمات شهری، بهداشت، سلامت و محیط زیست 

شـورای اسـلامی شـهر مشـهد، در گفت وگـو با ما،

ضمـن تشریـح دسـتاوردهای شـورای ششـم، بـه 

چالش هـای موجود و برنامه هـای آینده پرداخت؛

از اجـرای طرح هـای کلان حمل ونقـل و سـاخت 

تقاطع هـای غیرهم سـطح گرفتـه تا توسـعه فضای 

سـبز و بازچرخانـی منابـع آبی. همه ایـن اقدامات 

منعکس کننـده رویکـردی اسـت کـه شـهر مشـهد 

را بـه سـوی شـهری زیسـت پذیرتر و هوشـمندتر 

هدایت می کند.

اگـر از شـما بخواهیـم از دسـتاوردهای 
درخورتوجـه شـورای ششـم مـواردی را 
بازگـو کنیـد، ترجیـح می دهیـد فتـح 
بـاب گفت وگوی ما از چه مواردی باشـد؟

در دوره ششم شورا، کمیسیون عمران و حمل ونقل 

توانسـت بـا برنامه ریزی دقیق و اجـرای پروژه های 

متعدد، بهبود شایان توجهی در دسترسی شهری و 

کیفیت زندگی شهروندان ایجاد کند. از پروژه های 

بزرگـی نظیـر تکمیـل ایـوان سـلام، بازگشـایی 

بولـوار بصیـرت، رمپ هـای تقاطـع چهارسـطحی 

آزادگان و احـداث دوربرگـردان غیرهم سـطح 

شـهیدمیرزایی گرفتـه تـا اصلاح هندسـی بیش از 

چهل گره ترافیکی، هدف شـفاف ما برای تسـهیل 

عبـور و مـرور شـهری بـوده اسـت. همچنیـن آغـاز 

عملیـات تقاطـع غیرهم سـطح انقـلاب اسـلامی 

و بهبـود زیرسـاخت های حمل ونقـل، آسـفالت 

گسترده معابر شهری به وسعت ۴میلیون مترمربع 

و اجرای برنامه های نهضت آسفالت، نشان دهنده 

اقدامـات عملیاتـی مـا برای کاهـش بـار ترافیکی 

اسـت. پروژه هایـی ماننـد ایسـتگاه های سـلامت 

(شـهید فکوری) خط۲ قطارشهری، خرید شصت 

واگـن جدیـد برای خـط یک و آغـاز حفـاری خط۴

ز دیگربرنامه هایـی اسـت کـه بـر حمل ونقـل  ا

عمومـی و راحتی شـهروندان تأثیر مسـتقیم دارد.

چنیـن اقداماتی سـبب کاهش ترافیـک و افزایش 

کیفیـت دسترسـی های شـهری شـده اسـت. این 

شـورا دسـتاوردهای بزرگی داشته است.

فضـای سـبز شـهری چـه جایگاهی در 
برنامه هـای شـورای اسـلامی شـهر 
داشـت؟ آیـا ایـن پروژه هـای فضـای 
سـبز توانسـت تأثیـری بـر اکولـوژی 
و زیسـت پذیری مشـهد بگـذارد؟ 

ز  ی سـبز یکـی ا نـه فضـا یـش سرا فزا ا

اولویت های شورای اسلامی شهر در دوره 

ششـم بـوده اسـت. تصویـب پروژه هـای 

کلان نظیر بوستان جهان شهر، بوستان 

کرامـت و احداث ۴۲بوسـتان شـهری و 

محلی بخشی از اقدامات ما در این زمینه 

اسـت. علاوه بر این، بـا بهره گیـری از فناوری های 

نوین، ذخیره و اسـتفاده از پساب بازچرخانی شده 

به جای منابع آبی زیرزمینی را به انجام رسانده ایم.

خریـد سـالانه ۱۱.۲میلیـون مترمکعب پسـاب به 

مـدت ۲۵سـال و طراحـی سـامانه های انتقـال و 

تزریـق آب بـه سیسـتم های آبیـاری فضـای سـبز 

ازجملـه برنامه هـای برجسـته ایـن دوره شـورا در 

خدمات شـهری و توسـعه فضای سـبز بوده اسـت.

ایـن طرح هـا نه تنهـا سرانـه فضـای سـبز مشـهد 

را از ۱۸.۴مترمربـع بـه ۱۹.۳مترمربـع افزایـش 

داد، بلکـه توسـعه بوسـتان های اختصاصـی برای 

بانـوان و زمین هـای بـازی خلاقانـه بـرای کودکان 

نیـز نشـان دهنده توجه شـورا به مسـائل اجتماعی 

و زیسـت محیطی بوده اسـت.

به نظر شما اولویت اصلی شورای اسلامی 
شهر در دوره کنونی چه بوده است؟

حمل ونقـل شـهری و مدیریـت ترافیـک، در کنـار 

کاهـش آلودگـی هـوا، محـور اصلـی برنامه هـای 

مـا بـوده اسـت. احـداث پارکینگ هـای طبقاتی،

اصـلاح هندسـی معابـر پرتـردد و هوشمندسـازی 

تابلوهـای راهنمایی، در راسـتای ارتقـای کیفیت 

حمل ونقـل انجـام شـده اسـت. در حـوزه فضـای 

سـبز، بـر احـداث بوسـتان ها به صـورت منطقه ای 

و توسـعه متوازن فضای سـبز در سطح شـهر تمرکز 

کردیـم. عـلاوه بـر ایـن، اسـتفاده از فناوری هـای 

نویـن در همـه فرایندهـای شـهری، هدفـی اسـت 

کـه در حوزه شـفافیت و نظـارت نیز بر آن پافشـاری 

داریم.

مدیریت شـهری مشـهد چـه اقداماتـی 
برای تحقق شـعار سال و حمایت از تولید 

ملـی انجام داده اسـت؟ 
شورای اسـلامی شـهر بر تشـویق سرمایه گذاران،

ایجاد بسـترهای قانونی برای حمایـت از تولیدات 

داخلـی و تسـهیل فرایندهـای اداری تمرکـز کرده 

اسـت. مـا ضمـن طراحـی مناطـق ویـژه اقتصادی 

بـرای جـذب سرمایه گـذاران داخلـی و خارجـی،

بسـتری مناسـب بـرای تولیدکننـدگان فراهـم 

کرده ایـم. همچنیـن تشـویق صنایـع کوچـک و 

متوسـط به توسـعه فعالیت های خود از طریق ارائه 

تسـهیلات مالـی و مشـاوره های فنـی و تخصصـی 

یکـی دیگـر از محورهـای حمایـت از تولیـد ملـی 

بوده است.

ایمنی شهری و مدیریت بحران در مشهد 
چگونه تقویت شده است؟ 

تقویـت ایمنـی شـهری یکـی از اهـداف شـورای 

اسـلامی شـهر بـوده اسـت. در سـه سـال گذشـته 

تأسـیس ۹ ایسـتگاه جدیـد آتش نشـانی و تجهیـز 

آن هـا بـا خودروهـای پیشرفتـه عملیاتی بـه ارزش 

بیـش از ۲۸۰میلیـارد تومان در دسـتورکار ما قرار 

داشـته اسـت. همچنیـن خریـد نخسـتین پهپـاد 

آتش نشـان و ماشـین آلات نویـن، سـبب تسریـع 

فرایندهای امداد و نجات در حوادث شـده اسـت.

مطالعـات و عملیـات احـداث سـاختمان مرکـزی 

آتش نشـانی، طراحـی میـدان بـزرگ عملیاتـی 

آتش نشـانی با رویکرد آموزشـی و ورزشـی و توسـعه 

نی در مناطـق  ه های آتش نشـا یسـتگا شـبکه ا

حاشـیه ای شـهر مشـهد از دیگراقداماتـی بـوده 

کـه در راسـتای کاهـش زمـان واکنـش بـه حوادث 

انجام شـده اسـت.

نقش هوشمندسازی فرایندهای شهری 
در بهبـود عملکـرد شـهرداری مشـهد 

؟ چیسـت
هوشمندسـازی در مشـهد، به ویـژه در فرایندهای 

شهرداری، نقشـی کلیدی داشته است؛ از کاهش 

زمـان پاسـخگویی به درخواسـت های شـهروندان 

در حـوزه پایـان کار سـاختمانی کـه از شـصت روز 

بـه پنـج روز کاهـش یافتـه، تا شـکل گیری سـامانه 

شـمس. این تلاش ها توانسـته اسـت ارتباط میان 

مدیریت شـهری و شـهروندان را آسـان تر کنـد.

افزایش شرکت های فناورانه در حوزه تفکیک زباله 

و مدیریت پسماند، به همراه توسعه زیرساخت های 

هوشـمند در نظارت بر خدمات شهری، نمونه های 

موفـق ایـن حرکـت بـه سـوی شـهری هوشـمند 

. هستند

رئیس کمیسیون خدمات شهرى، بهداشت، سلامت و محیط زیست شوراى اسلامى شهر مشهد اعلام کرد

تدبیر آبی ٢٥ساله برای فضای سبز مشهد
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۱ ۴ ۰ ۴ ه   مــا یبھشــت  د ر ا
می سلا ی ا ھا را ز شــو و مه ر ه نا یژ ۷و

فاطمه غلامی| شورای ششم شهر مشهد در کنار توجه به 

جلوه های جدیدی از مدیریت همانند توسعه بیشتر 

خدمات به حاشیه شهر و بسترسازی برای خدمت 

بیشتر به بانوان شهر، از هدف های مهم خود که توسعه 

امور و زیربناهای اقتصادی است نیز غافل نشده 

است. در این مسیر مجید دبیریان، رئیس کمیسیون 

اقتصادی، سرمایه گذاری، مشارکت ها و مسکن،

معتقد است شورا هم آوا با توسعه دیگربخش ها،

اقتصاد و توسعه شهر را اصلی ترین هدف خود قرار 

داده است. وی با ما از ابزارها و شیوه های شورا برای 

تحقق این امر گفته است.

با توجه به نام گذاری سال های اخیر 
یکرد  نقلاب با رو سط رهبر معظم ا تو
اقتصادی، مسئولان چگونه باید خود را 
در راستای عملیاتی شدن این شعارها وفق 

دهند؟
در حدود هجده سال گذشته، عناوین سال ها به طور 

عمده با محوریت مسائل اقتصادی تعیین شده است 

و این موضوع به خوبی لزوم توجه جدی تر مدیران 

اجرایی، بخش خصوصی و حتی مردم را به اقتصاد 

نشان می دهد. وقتی این سال های پیاپی، شعار 

سال با نگاه اقتصادی انتخاب می شود، یعنی باید 

این موضوع به اولویت تصمیمات و برنامه ریزی ها در 

کشور تبدیل شود و همه به سهم خود نقش آفرینی

 کنیم.

در راستای شعار سال، شورای اسلامی 
شهر مشهد چه سیاست ها و برنامه هایی 

را اجرایی کرده است؟
با توجه به اهمیت بحث سرمایه گذاری و تولید،

اولین مصوبه کمیسیون اقتصادی شورای اسلامی 

شهر مشهد در سال جاری، تشکیل کارگروهی 

با عنوان «سرمایه گذاری برای تولید» بود. هدف 

ما از تشکیل این کارگروه این است که با دریافت 

نظرات مشورتی و تدوین یک بسته جامع حمایتی،

ب و  ر زمینه جذ ری کمک کنیم تا د ا به شهرد

هدایت سرمایه گذاری های تولیدی موفق تر عمل 

کند.

ترکیب و ساختار این کارگروه چگونه 
است و چه برنامه هایی برای آن در نظر 

گرفته اید؟
این کارگروه متشکل از بیست نفر از مدیران ارشد 

بخش دولتی و اقتصادی شهرداری، فعالان بخش 

خصوصی و کسانی است که تجارب ارزشمندی در 

حوزه سرمایه گذاری دارند. حتی نمایندگانی از اتاق 

اصناف، خانه صنعت، معدن و تجارت و اتاق بازرگانی 

هم حضور دارند. جلسات کارگروه به صورت هفتگی 

برگزار می شود و برنامه ریزی کرده ایم تا ظرف کمتر 

از یک ماه آینده، بتوانیم خروجی های عملیاتی 

از این جمع مشورتی بگیریم و شاهد تأثیر مثبت 

تصمیمات آن باشیم. اولین جلسه کارگروه هم با 

حضور همه اعضا برگزار شد و به شکل جدی پیگیر 

تحقق اهداف تعیین شده هستیم.

کمی درباره بسته حمایتی شورا برای 
سرمایه گذاری توضیح می دهید و اینکه 

چرا آن را ضروری می دانید؟
این بسته قرار است با شناسایی ظرفیت ها و مشکلات 

موجود، حمایت لازم برای شروع و رونق سرمایه گذاری 

تولیدی را فراهم کند. جالب است بدانید که این طرح 

با اجماع و امضای همه اعضا به تصویب رسید. هدف 

ما این است که ضمن تسهیل مسیر سرمایه گذاری،

امکان جذب و رونق تولید در شهر را فراهم کنیم.

آیا حوزه های حمایت شده به ساخت وساز و 
مسکن محدود خواهد بود یا دیگربخش ها 

هم مشمول این برنامه می شوند؟
خیر، ممکن است به طور عمده سرمایه گذاری را 

معطوف به ساخت وساز و حوزه مسکن بدانند، اما 

هدف ما بسیار گسترده تر است. ما به دنبال حمایت 

از همه ابعاد و عرصه های تولید هستیم؛ از تولید 

دانش و فناوری گرفته تا صنایع دستی، سنگ های 

قیمتی و نیمه قیمتی، گوهرسنگ ها و دیگرکالاهای 

تولیدی در محدوده شهر مشهد. حتی بحث تعامل 

بیشتر با تولیدکنندگان محلی و فراهم کردن زمینه 

رشد آن ها هم در دستورکار قرار دارد و فقط نگاه 

ساخت وساز نداریم.

، چه  ری ا یه گذ ب سرما ر مسیر جذ د
چالش هایی را شناسایی کرده اید و شورا 

چه راهکاری برای رفع آن ها دارد؟
ب  ر مسیر جذ سی د سا ی ا لش ها ز چا یکی ا

سرمایه گذاری، طولانی و پیچیده بودن فرایندهای 

اداری است. برخی محدودیت ها ناشی از قوانین است 

و برخی هم به دلیل ایجاد فرایندهای سخت گیرانه 

توسط مدیریت شهری یا دستگاه های متولی ایجاد 

شده اند. این روند طولانی موجب می شود بسیاری از 

سرمایه گذاران برای ورود به تعامل با مدیریت شهری 

علاقه ای نداشته باشند. فکر کنید مثلا شش ماه 

یا بیشتر فقط برای عقد قرارداد معطل باشند! 

درحالی که سرمایه گذار به پویایی، آغاز سریع فعالیت 

و کسب نتیجه در کمترین زمان علاقه مند است. اگر 

این فرایندها طولانی شود، به طور طبیعی انگیزه 

آن ها برای تعریف پروژه های جدید به شدت کاهش 

می یابد. در شورای اسلامی شهر تلاش می کنیم 

همه این فرایندها را کوتاه و شفاف کنیم تا شاهد 

تسهیل و افزایش ورود سرمایه گذاران به پروژه های 

جدید باشیم.

ری  یه گذا سرنوشت پروژه های سرما
نیمه کاره یا متوقف شده چه می شود؟

متأسفانه برخی پروژه هایی که در سال های گذشته 

با مدیریت شهری قرارداد بسته اند، به دلایل مختلفی 

اعم از مشکلات اداری، اختلاف با شهرداری یا 

دیگرمسائل متوقف شده و موجب هدررفت 

سرمایه و انرژی شده اند. پارسال به کمک 

کارگروه رفع موانع و شورای عالی رفع 

موانع، تعداد زیادی از این پروژه ها 

به دقت بررسی و تلاش شد مشکلات 

و موانع برطرف شود. همه هدف ما 

این است که سرمایه گذاران بتوانند 

با آرامش خاطر و انگیزه بیشتر به 

پروژه های خود ادامه دهند یا 

پروژه های جدیدی تعریف کنند.

در سال جدید نیز این موضوع 

با جدیت بیشتری دنبال خواهد 

شد تا پروژه های متوقف به چرخه 

بازگردند و نفع عمومی حاصل شود.

ب  ر جذ نگیزه بیشتر د د ا یجا ی ا برا
سرمایه گذاری جدید چه برنامه هایی 

دارید؟
با توجه به نام گذاری سال بر محور تولید و سرمایه گذاری،

در صدد هستیم مشوق های عینی و جذابی برای 

سرمایه گذاران تعریف کنیم. برای مثال، در حوزه 

ساختمانی و دیگرزمینه های تولیدی که حجم 

سرمایه گذاری زیاد است، به دنبال طراحی مشوق ها 

و فرصت های ویژه ای هستیم که سرمایه گذاران 

با رغبت بیشتری وارد چرخه تولید شوند. تمرکز و 

اهتمام ما بر این است تا رونق اقتصادی شهر را به 

شکل ملموسی افزایش دهیم و در این راه، حمایت 

عملی و مشوق های کاربردی را سرلوحه کار خود 

قرار داده ایم.

رئیس کمیسیون اقتصادى، سرمایه گذارى، مشارکت ها و مسکن شوراى اسلامى شهر مشهد:

رونق ملموس در اقتصاد شهر، هدف شورای ششم است

 به طور طبیعی انگیزه 

آن ها برای تعریف پروژه های جدید به شدت کاهش 

 در شورای اسلامی شهر تلاش می کنیم 

همه این فرایندها را کوتاه و شفاف کنیم تا شاهد 

تسهیل و افزایش ورود سرمایه گذاران به پروژه های 

ری  یه گذا سرنوشت پروژه های سرما
نیمه کاره یا متوقف شده چه می شود؟

متأسفانه برخی پروژه هایی که در سال های گذشته 

 به دلایل مختلفی 

 اختلاف با شهرداری یا 

دیگرمسائل متوقف شده و موجب هدررفت 

 پارسال به کمک 

کارگروه رفع موانع و شورای عالی رفع 

 تعداد زیادی از این پروژه ها 

به دقت بررسی و تلاش شد مشکلات 

عملی و مشوق های کاربردی را سرلوحه کار خود 

قرار داده ایم.
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ه | حجت الاسلام والمسلمین حسن  د ا ز ضا میر ر

منصوریان از ابتدای حضور در دوره ششم شورای 

اسلامی شهر مشهد، ریاست کمیسیون «فرهنگی،

اجتماعی، زیارت، گردشگری و رسانه» را عهده دار بوده 

است و علاوه بر این مسئولیت، به عنوان نایب رئیس 

کمیسیون های «حقوقی، املاک و قراردادها» و 

«شهرسازی و معماری» و عضو کمیسیون های «عمران،

«ویژه سامان دهی حاشیه  حمل ونقل و ترافیک»،

شهر» و «ویژه ورزش و جوانان» نیز فعالیت می کند،

اما شاخصه فعالیت های وی در حوزه کمیسیون 

فرهنگی نمود بیشتری داشته است. وی معتقد 

است اقدامات شورای ششم درمجموع موجب رشد 

و ارتقای فعالیت های فرهنگی مدیریت شهری 

شده است.

ر زمینـه  ی ششـم د ت شـورا مـا ا قد ا

تأثیرگـذاری مدیریت شـهری در حـوزه 

فرهنگـی و اجتماعـی چـه مـواردی بوده 

؟ سـت ا

ره ششم  و ی د ا بتد ر ا د

نسبت   ، ی یت شهر یر مد

بودجه فرهنگی به کل بودجه 

شهرداری حدود ۲درصد و از نظر 

ریالی کمی بیش از ۳۰۰میلیارد 

تومان بود. ضمن اینکه بخش 

ط به  بو د مر ین عد ه ا عمد

بودجه های جاری و تکلیفی 

بود و چیزی برای عملیات و 

برنامه ها باقی نمی ماند. اما 

اکنون بودجه فرهنگی حدود 

۱۰درصد بودجه شهرداری 

است که این مبلغ با توجه به 

بودجه ۷۲هزارمیلیاردتومانی 

شهرداری، عدد درخورتوجهی 

است. حدود ۱۰تا۱۵درصد 

این بودجه تکلیفی است که به 

مواردی ازجمله سهم شهرداری در مورد رسیدگی 

به موضوع معتادان متجاهر و برنامه های مشترک 

میان دستگاه ها اختصاص پیدا کرده است. حدود 

۵۵تا۶۰ درصد آن نیز به محدوده حاشیه شهر مشهد 

اختصاص پیدا کرده است. البته با توجه به 

موقعیت مشهد به عنوان شهری مذهبی، این 

حداقل سهم از بودجه فرهنگی است و برای 

نمونه شهرهایی مانند تهران و اصفهان،

این ۱۰درصد را از گذشته داشته اند. از 

یاد نبریم که اگر یک ساختار و سازمان 

در ردیف بودجه سهم درخورملاحظه 

داشته باشد، میزان کنشگری آن 

هم افزایش خواهد یافت. درنتیجه 

این کار پیوست فرهنگی به شکل 

مناسب در حوزه های مختلف 

و حتی در حوزه خدمات شهری ایجاد خواهد شد.

درباره ساختارها هم حوزه فرهنگی شهرداری به 

افرادی خلاصه شده بود که حتی قرارداد مشخص 

و محکمی نداشتند و به عبارت 

دیگر، نسبتی با مدیریت شهری 

نداشتند؛ موضوعی که باعث 

نگیزه  ی و ا ر هش بهره و کا

کارکنان می شد. اکنون همه 

زمان  دهای حوزه سا ردا قرا

فرهنگی به تأمین نیرو تبدیل 

یل وضعیت  ست و تبد ه ا شد

شده اند. اینجاست که موضوع 

ارتقای سازمانی و رشد افراد 

در سازمان پیش می آید و این 

موجب پویایی سازمان می شود.

، هنگی فر » ن  کمیسیو
، ت ر یا ز  ، عی جتما ا
« نه سا ی و ر شگر د گر

به صورت مشخص در حوزه 
فرهنگی چه اقداماتی صورت داده است؟
در مباحث فرهنگی، نسخه ای مترقی از فرهنگ سراها 

یجاد کردیم. فرهنگ سراها مکان هایی برای  ا

مراجعه مردمی بودند که بر حسب علاقه مندی، از 

خدمات آموزشی و فرهنگی شان استفاده می شد.

ما ما به نتیجه رسیدیم که این روش، بازدهی  ا

چندان مطلوبی ندارد و از همین رو، باشگاه های 

مخاطب محور را تشکیل دادیم. بر اساس مأموریت 

این باشگاه ها، تلاش کردیم معضلات و مسائل 

اجتماعی را در قالب این باشگاه ها برطرف کنیم 

و این نکته را مدنظر داشتیم که به جای آنکه افراد 

نیازمند به خدمات به ما مراجعه کنند، ما به سراغ 

آن ها رفتیم. آموزش ها به صورت غیرمستقیم و در 

فرایند فعالیت های اجتماعی ارائه شد و اتفاقا این 

روش بازخورد بسیار خوبی داشت؛ ازجمله اینکه 

توانستیم در کاهش میزان طلاق و رشد ازدواج 

تأثیرگذار باشیم. در موضوع «نشان مشهد» نیز به 

این موضوع رسیدیم که در فعالیت های شهری،

فرهنگ قدردانی و تشکر از افرادی که برای مشهد 

کاری انجام داده اند و سرمایه های فرهنگی و 

ر  ، کمتر مورد توجه قرا عی شهر هستند جتما ا

داده ایم. در چند کارگروه، افراد را بررسی کردیم 

ین ها  . علاوه بر ا و نشان مشهد را اهدا کردیم

«سند تقویت هویت تاریخی محلات مشهد» را به 

تصویب رساندیم.

مؤسسه فرهنگی شهرآرا به عنوان رسانه 
، در قالب مکتوب و  شهرداری مشهد
مجازی، با امکانات موجود توانسته است 
در عرصه های ملی و استانی تأثیرگذار 
باشد. شورای ششم به چه میزان از این 

روند حمایت کرده است؟
تقویت شهرآرا به صورت های مختلف ازجمله بودجه 

و اعتبار، ساختار، ساختمان، قرارداد کارکنان،

اساس نامه و تعیین تکلیف اموال ازجمله اقداماتی 

بود که در همین دوره مدیریت شهری انجام شد.

این روزنامه توانست با همین امکانات محدود،

بسیار بیشتر از برخی رسانه های کشور که نام های 

بزرگ تر و سابقه بیشتری هم دارند، تأثیرگذار باشد.

یکی دیگر از حوزه های مخاطب کمیسیون 
فرهنگی، حوزه زیارت و گردشگری است.

شورا از طریق کمیسیون چه اقدامی در 
حوزه تسهیل در زیارت صورت داده است؟
در حوزه زیارت، مصوبه ترویج فرهنگ میزبانی و 

زیارت ارزان را داشتیم که بر اساس آن، مشکلات 

اسکان ساختمان های قدیمی و حسینیه های 

، محوری . مسجد نی را برطرف کردیم شهرستا

پیشخان های زیارت و... نیز ازجمله فعالیت هایی 

یارت و گردشگری صورت  بوده که در حوزه ز

گرفته است.

در ابتدای دوره ششم 
مدیریت شهری، نسبت 
بودجه فرهنگی به کل 

بودجه شهرداری حدود 
۲درصد بود اما  اکنون 
بودجه فرهنگی حدود 

۱۰درصد بودجه شهرداری 
است که این مبلغ، عدد 

درخورتوجهی است

ارزیابى کارنامه کمیسیون فرهنگى شوراى اسلامى شهر در گفت وگو با رئیس این کمیسیون

بودجه فرهنگی شهرداری را از ٢درصد به ١٠درصد رساندیم

۱۰درصد بودجه شهرداری 

است که این مبلغ با توجه به 

۷۲بودجه ۷۲بودجه ۷۲هزارمیلیاردتومانی 

شهرداری، عدد درخورتوجهی 

است. حدود ۱۰تا۱۵درصد 

این بودجه تکلیفی است که به 

مواردی ازجمله سهم شهرداری در مورد رسیدگی 

به موضوع معتادان متجاهر و برنامه های مشترک 

میان دستگاه ها اختصاص پیدا کرده است

۵۵تا۶۰ درصد آن نیز به محدوده حاشیه شهر مشهد 

اختصاص پیدا کرده است

موقعیت مشهد به عنوان شهری مذهبی

حداقل سهم از بودجه فرهنگی است و برای 

نمونه شهرهایی مانند تهران و اصفهان

۱۰این ۱۰این ۱۰درصد را از گذشته داشته اند

یاد نبریم که اگر یک ساختار و سازمان 

در ردیف بودجه سهم درخورملاحظه 

داشته باشد

هم افزایش خواهد یافت

این کار پیوست فرهنگی به شکل 

مناسب در حوزه های مختلف 
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عسکری| عضو شورای اسلامی شهر مشهد تأکید 

می کند که موفقیت کلان پروژه ای مانند قطارشهری،

از سلسله همراهی و هماهنگی های همه جانبه در 

دوره های مختلف شورای اسلامی شهر به دست 

آمده است؛ پروژه ای که اگر استارت خط دومش در 

شک در شورای ششم 
َ
شورای چهارم زده نمی شد، بی 

به فرجام خوش امروز نمی رسید. با حسن موحدیان 

که سه سال از دوره اخیر بر کرسی ریاست شورا تکیه 

زده است، درباره قطارشهری، پروژه های تحقق یافته 

و انتظارات از شورای ششم شهر گفت وگو کردیم که 

از نظر می گذرد.

این چهار سال فعالیت شورا به سرعت 
گذشت.

بلـه، واقعـا همین طـور بـود. شـورای ششـم در واقع بر 

پایه تجربیات شـوراهای پنجم، چهارم و سـوم بنا شد.

شـوراهای اولیـه به دلیـل نوپابـودن، بـا چالش هایی 

روبـه رو بودند و به مـرور زمان جایگاه خـود را در جامعه 

پیـدا کردند. مـا از تجربیات دوسـتان شـورای پنجم و 

چهـارم بهـره بردیم و نقـاط ضعف آن دوره ها را بررسـی 

کردیم تا از تکرار اشتباهات جلوگیری کنیم. همکارانم 

در شورای ششم تجربه کار اجرایی داشتند و تعدادی 

از آن ها کارمند شـهرداری بوده اند و به مسـائل شهری 

تسلط داشتند. خوشبختانه پیش از آغازبه کار رسمی 

شـورا، وظایـف هـر فـرد مشـخص بـود. ایـن امـر بـه ما 

کمـک کـرد تـا در مـاه اول فعالیـت، بـر مسـائل شـهر 

مسـلط شـویم و فهرسـتی از اولویت ها تهیه  کنیم.

در شروع کار، شورای ششم با پروژه های 
نیمه تمام زیادی روبه رو بود.

بله و یکی از راهبردهای اصلی ما، تکمیل پروژه های 

نیمه تمـام بـود. گاهـی از دولت هـا انتقـاد می شـود 

کـه پروژه هـای جدیـد را بـدون تکمیـل پروژه هـای 

نیمه تمـام، آغـاز می کننـد. مـا نمی خواسـتیم ایـن 

انتقـاد به مـا نیز وارد شـود. پروژه هایـی مانند تقاطع 

چهارسـطحی آزادگان و بخشـی از بزرگـراه آیـت ا...

هاشمی رفسـنجانی که از دوره هـای قبل نیمه تمام 

باقـی مانـده بودنـد، در اولویـت قـرار داشـتند و بـا 

تأمیـن اعتبار بـه بهره برداری رسـیدند. یکی دیگر از 

راهبردهـای ما، جبران ناترازی ها و عقب ماندگی ها 

در مناطق مختلف شهر بود. کمبودهایی در حاشیه 

شـهر وجود داشـت که باید به نحوی جبران می شد.

در اولیـن جلسـه شـورای اسـلامی شـهر، پروژه های 

زودبـازده را تصویـب کردیـم. هـدف مـا ایـن بـود کـه 

بـا نظـر مـردم، نیازهـای هـر محلـه را شناسـایی و بـر 

اسـاس آن، پروژه ها را اجـرا کنیم. حتـی در مواردی،

پروژه هایـی را اجـرا کردیـم که در اولویت شـهرداری 

نبود، امـا مردم بـه آن نیاز داشـتند.

یکی از پروژه های شاخصی که پس از سال ها 
با تلاش  شورای ششم به فرجام رسید،

راهگشایی در دل پادگان مشهد بود.
ایـن مطالبه عمری به درازای هجده سـال داشـت و با 

پیگیری های شـهردار وقت و حمایت شـورای ششـم 

حـل شـد. چهارصد هکتـار زمیـن تعیین تکلیف شـد 

کـه به طـور عمـده بـه فضـای سـبز و معابـر اختصاص 

یافـت. شـهرداری از ایـن موضـوع سـود مالی کسـب 

نکـرد و هدف مـا ایجاد رفاه و آسـایش برای مـردم بود.

اسـتقبال مـردم نیـز از بازگشـایی ایـن فضـا بسـیار 

دل گرم کننـده بـود. بازگشـایی های دیگر هـم انجام 

شـد؛ بـرای شـهرک شـهیدباهنر دسترسـی جدیـد و 

مطلوبـی از طریق بولـوار بصیرت ایجاد شـد. انتهای 

مصلـی را هم ادامـه دادیم و بازگشـایی جدیـد ایجاد 

شـد. دسترسـی های دیگـر هـم ایجـاد شـد کـه ایـن 

مجـال اجـازه پرداخـت بـه آن را نمی دهد.

فاز یک خط۳ مترو نیز پروژه ویژه ای بود که 
به سرانجام رسید.

با توجه به اینکه یکی از اولویت های ما کاهش آلودگی 

هوا و ترافیک شهر بود، همه اعضای شورا برای کار 

تمام عیار روی پروژه مترو اتفاق نظر داشتیم. البته باید 

از شورای چهارم هم تشکر کنم که خط۲ قطارشهری 

را راه اندازی کردند. بی شک اگر این اتفاق نمی افتاد،

ما به این زودی نمی توانستیم بخشی از کار خط۳ را 

تکمیل کنیم. در آن شورا، ساخت هر کیلومتر مترو 

۲۰۰میلیارد تومان تمام می شد، اما اکنون این رقم 

بین ۴هزار تا ۴هزارو۵۰۰ میلیارد تومان هزینه دارد.

برای ما خیلی مهم بود که اتصال مترو به حرم در دوره 

ششم شورا انجام شود. بسیاری از زائران و مجاوران 

مایل اند با مترو یعنی سریع و ارزان به حرم بروند.

مسیر خط۳ مترو هم از بین محلات متوسط شهر و 

حتی محلات محروم می گذرد و ضرورت راه اندازی 

این خط را دوچندان کرده بود.

به عبارتی همه تمرکز شورای ششم در 
سیستم ریلی روی فاز یک خط۳ است.

به جای «همه»، بهتر است از کلمه «بیشتر» استفاده 

کنیم. همین حالا حفاری های خط۴ مترو در حال 

انجام و از سرعت خوبی هم برخوردار است. ادامه 

حفاری خط به سمت امیریه هم در حال انجام است 

و امیدواریم به نتیجه مطلوبی برسد.

نیم سند تعیین تکلیف بخش  ا می تو
زیادی از طرح های تفصیلی را هم به نام 

این شورا بزنیم.
بله. در بحث شهرسازی در این دوره با تعیین تکلیف 

تعدادی از طرح های تفصیلی، مصیبت و گرفتاری 

مردم برای ساخت وساز هم تعیین تکلیف شد. بخش 

زیادی از این راهگشایی مربوط به توس بود که تکلیف 

اهالی این منطقه برای حل مشکلات سال های گذشته 

روشن شد.

عضو شوراى اسلامى شهر مشهد :

خیلی مهم بود که مترو در این دوره به حرم برسد

 قطارشهری 

 بی شک اگر این اتفاق نمی افتاد،

ما به این زودی نمی توانستیم بخشی از کار خط۳ را 

 ساخت هر کیلومتر مترو 

 اما اکنون این رقم 

 میلیارد تومان هزینه دارد.

برای ما خیلی مهم بود که اتصال مترو به حرم در دوره 

 بسیاری از زائران و مجاوران 

مایل اند با مترو یعنی سریع و ارزان به حرم بروند.

 مترو هم از بین محلات متوسط شهر و 

حتی محلات محروم می گذرد و ضرورت راه اندازی 

به عبارتی همه تمرکز شورای ششم در 
 است.

 استفاده 

 مترو در حال 

 ادامه 

حفاری خط به سمت امیریه هم در حال انجام است 
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۱ ۴ ۰ ۴ ه   مــا یبھشــت  د ر ا
می سلا ی ا ھا را ز شــو و مه ر ه نا یژ و ۱۰

محمدکاملان | به طور معمول بخش اصلی هزینه های 

شهر روی دوش پروژه های عمران و حمل ونقل 

است و این مهم در شهری مانند مشهد با میزبانی 

سالانه از ۳۰میلیون زائر، بیشتر نمود دارد. تسهیل 

در حمل ونقل مجاوران و زائران و همچنین ایجاد 

زیرساخت هایی مانند راه و تقاطع و... در این سال ها 

بوده که همچنان مشهد را پویا و تغییراتش را ملموس 

کرده است. مجید نژادحسین، رئیس کمیسیون 

عمران، حمل ونقل و ترافیک شورای اسلامی شهر 

مشهد، در گفت وگو با ما به مرور کارنامه شورای 

ششم در فصل های عمران و حمل ونقل پرداخت.

در دوره ششم مدیریت شهری بودجه 
عمرانی شورا و شهرداری چه تغییری کرد 

و چقدر افزایش داشته است؟
سال۱۴۰۱ کل بودجه عمرانی شهرداری مشهد 

۱۰هزار میلیارد تومان بود که از این عدد سهم 

کمیسیون عمران ۵هزارو۵۰۰ میلیارد تومان بود.

سال۱۴۰۲ این بودجه به ۱۹هزار میلیارد تومان 

رسید که ۱۰هزار میلیارد تومان در اختیار کمیسیون 

عمران قرار گرفت. سال۱۴۰۳ برای عمران شهر 

۲۷هزار میلیارد تومان مصوب کردیم و برای بخش 

عمران ۱۳هزار میلیارد تومان در نظر گرفتیم. این عدد 

در سال۱۴۰۴ برای عمران شهرداری و کمیسیون 

عمران به ترتیب ۳۶ و ۱۸ هزار میلیارد تومان است.

سال۱۴۰۰ که شورای ششم شروع به کار کرد،
کمیسیون عمران شورا چه اولویت هایی را 
برای پروژه های عمرانی و عمران شهر تعریف 
کرد و چه ریل گذاری هایی صورت گرفت؟
در دو سال اول کار ویژه شورای اسلامی شهر مشهد،

اتمام پروژه های نیمه تمام دوره قبل بود. مثلا چپ گرد 

پیامبراعظم(ص) به بولوار هاشمی رفسنجانی در 

اسفند۱۴۰۱ و در این دوره از شورای اسلامی شهر 

به پایان رسید و کل اعتبار ۱۵۰میلیارد تومانی آن در 

همین دوره تأمین شد.۷۵درصد اعتبار تقاطع 

چهارسطحی آزادگان در شورای ششم تأمین 

شد و تخصیص پیدا کرد و پروژه را عملا ما تمام 

کردیم. همه ۱۷۰میلیارد تومان اعتبار 

پروژه تقاطع خلیج فارس هم به کوشش 

همین شورا تأمین و تمام شد. از شش 

کیلومتر تقاطع غیرهم سطح قمر 

بنی هاشم(ع) دو کیلومتر فقط اجرا 

شده بود و چهار کیلومتر نهایی 

آن در همین دوره به پایان رسید و 

در اختیار مردم قرار گرفت. این ها 

و البته تعدادی دیگر از پروژه های 

نیمه تمام، پروژه هایی بود که ما در دو سال اول 

شورای اسلامی شهر به صورت ویژه رویشان متمرکز 

شدیم و به مرحله بهره برداری رساندیم. درمجموع 

در دو سال اول سراغ پروژه هایی رفتیم که به قول 

معروف زخمی شده و بخشی از آن اجرایی شده بود و 

درواقع چاره ای جز تأمین اعتبار و اجرای این پروژه ها 

نداشتیم و باید تکمیلشان می کردیم، اما از سال سوم 

به بعد پروژه هایی را که مدنظرمان بود و مردم نیاز 

داشتند، اجرایی کردیم.

البته پروژه ای که شورای ششم بیش از هر 
چیز دیگری آن را مدنظر قرار داد و پیگیر 
اجرایی شدنش بود، فاز اول خط۳ مترو بود.

بله. ساخت هرکیلومتر مترو ۵۰میلیون دلار هزینه 

دارد. ما در شورای ششم در کمیسیون عمران به این 

جمع بندی رسیدیم که سرلیست پروژه هایی که 

باید اجرا کنیم، توسعه حمل ونقل عمومی و از همه 

مهم تر فاز اول خط۳ مترو است. توسعه زیرساخت 

مهمی مثل مترو را انتخاب کردیم که زیر شهر دارد 

اجرا می شود و به قول معروف جلو چشم مردم نیست،

درحالی که با هزینه  هر کیلومتر، می توانیم شش تقاطع 

چهارسطحی در مشهد ایجاد کنیم. مترو پروژه ای 

زیرسطحی است و شاید به چشم کسی نیاید، اما زمانی 

که به بهره برداری برسد و مردم از آن استفاده کنند، تازه 

متوجه کار بزرگ این دوره می شوند. حتی برنامه ریزی 

کردیم حفاری مترو در دو خط ۳ و ۴ متوقف نشود و 

دائم شارژ مالی صورت بگیرد تا حفاری این دو خط 

در سال۱۴۰۵ تمام شود و در دوره های بعدی فقط 

ریل گذاری انجام و ایستگاه ساخته شود. دنبال کار 

نمایشی نرفتیم و سعی کردیم زیرساخت شهر را توسعه

 بدهیم.

مشهد دومین کلان شهر ایران است،  شهر 
پرترافیکی که  برخی زیرساخت های شهر 
مثل معابر و بزرگراه ها دیگر جوابگوی 
این حجم از خودرو نیست. برای حل این 
مشکل چه اقداماتی در شورا و شهرداری 

انجام شد؟
شـورای اسـلامی شـهر بـرای تقویـت حمل ونقـل 

عمومـی در شـهر تـلاش کـرد تا مـردم کمتر از وسـیله 

نقلیـه شـخصی اسـتفاده کننـد، اما در شـهر مشـهد 

گره هـای ترافیکی زیـادی داریم که باید حل شـوند.

مثـلا طبق مطالعـات جامع ترافیکی مشـهد، میدان 

شـهیدفهمیده بـا وضـع موجـود مُسـکن ۱۰سـال 

پیـش بوده اسـت و الان چپ گرد نیـاز دارد تا ترافیک 

بولـوار تـوس را سـبک کند. وضـع در بولوار خیـام نیز 

همین طور اسـت. برای همین با توجه بـه مطالعات،

سراغ تکمیـل پـازل میـدان شـهیدفهمیده و خیـام 

به عنـوان دو پـروژه مهـم رفتیـم. دیگرپروژه هـای 

عمرانی هم که در دو سال اخیر بر آن ها متمرکز شدیم 

و تعریـف کردیـم، پروژه  هایی بودند کـه در مطالعات 

جامـع ترافیکـی بـر اجـرای آن هـا تأکیـد شـده بـود و 

نیـاز شـهر بودند. مثلا میـدان امام حسـن(ع) یک گره 

ترافیکی سـنگین دارد کـه با یک اتصال این مشـکل 

حل می شـود و پروژه اش در همین دوره تعریف شـد و 

بـه مرحله اجرا رسـید. بـرای کاهش ترافیـک بزرگراه 

شـهیدکلانتری، اتصال میـدان انقلاب بـه نماز باید 

اتفـاق می افتـاد کـه پـروژه اش را آغاز کردیـم و تأمین 

اعتبار کردیم. این پروژه ها تعریف شـدند و براسـاس 

زمان بنـدی مشـخصی کـه دارنـد، درحـال اجـرا 

هستند.

اما برای اینکه چالش و اختلالی در روند اجرای این 

پروژه ها پیش نیاید، رویکرد سال۱۴۰۴ شورای ششم 

این بود که پروژه جدیدی برای شهرداری تعریف 

نکنیم و مدیریت شهری و بودجه عمرانی آن تمام و 

کمال روی پروژه هایی متمرکز شود که تعریف شده 

و کار ساخت وسازشان شروع شده است. همه این 

پروژه ها قابلیت این را دارد که در همین سال۱۴۰۴

که سال آخر شورای ششم است، به بهره برداری برسد.

البته بخشی از پروژه ها را هم داریم که مطالعاتشان 

درحال انجام است و در زمستان فرایند ساختشان 

شروع و بسترشان برای شورای بعدی مهیا می شود تا 

بتوانند آن ها را تکمیل کنند.

رئیس کمیسیون عمران، حمل ونقل و ترافیک شوراى اسلامى شهر مشهد بیان کرد:

ساخت هرکیلومترمترو =   شش تقاطع چهارسطحی 

سال۱۴۰۰ که شورای ششم شروع به کار کرد
کمیسیون عمران شورا چه اولویت هایی را 
برای پروژه های عمرانی و عمران شهر تعریف 
کرد و چه ریل گذاری هایی صورت گرفت؟
در دو سال اول کار ویژه شورای اسلامی شهر مشهد

اتمام پروژه های نیمه تمام دوره قبل بود
پیامبراعظم(ص)

اسفند۱۴۰۱ و در این دوره از شورای اسلامی شهر 

به پایان رسید و کل اعتبار 

همین دوره تأمین شد

چهارسطحی آزادگان در شورای ششم تأمین 

شد و تخصیص پیدا کرد و پروژه را عملا ما تمام 

کردیم

پروژه تقاطع خلیج فارس هم به کوشش 

نیمه تمام،
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و مطالبات مردم یکی از مسائلی است که در دوره ششم 

شورای اسلامی شهر مشهد رقم خورد. در این میان دو 

موضوع عمران و حمل ونقل با توجه به پیوند روزمره ای که 

با زندگی مردم دارد، از اهمیت ویژه ای برخوردار است.

بر همین اساس، تعریف پروژه های متعدد و پیگیری رفع 

چالش های پیش روی مردم، یکی از اقداماتی است 

که در این دوره صورت گرفته است. آنچه می خوانید،

چکیده ای از گفت وگو با ایمان فرهمندی، نایب رئیس 

کمیسیون عمران، حمل ونقل و ترافیک شورای اسلامی 

شهر مشهد، درباره عملکرد شورای ششم در سه سال 

گذشته است.

درباره اقدامات شورای ششم صحبت های 
بسیاری شده است. به نظر شما نکات قوت 
و پروژه های شاخص این دوره چه مواردی 

است؟
در دوره ششم مدیریت شهری با توجه به نوع انتخابی 

که برای اعضای شورای اسلامی شهر اتفاق افتاد و 

تقریبا نصف اعضا از همکاران شهرداری و مسلط به 

حوزه های تخصصی مدیریت شهری بودند، فرصتی 

برای مدیریت شهری فراهم شد که از ظرفیت هایی 

استفاده شود که در طول سال های گذشته مغفول 

مانده بودند. به همین جهت اتفاقات خوبی در این 

دوره صورت گرفت که در ادوار گذشته کمتر به آن ها 

توجه شده بود. اگر بخواهیم مصداقی بگوییم،

آخرین نمونه اش قرارداد شصت دستگاه واگن خط 

یک قطارشهری با هزینه ۹۴۰۰میلیارد تومان است 

و فرایند بسیار طولانی فنی، حقوقی و پیچیده ای 

را طی کرد تا مناقصه برگزار و برنده انتخاب شد و در 

آستانه ابلاغ قرارداد قرار داریم. این کار بسیار بزرگی 

بود. یا انتقال پادگان ارتش به خارج از شهر و دراختیار 

مردم قرارگرفتن زمین های پادگان و بعضی پروژه های 

عمرانی نظیر خرید بیست وپنج ساله پساب برای 

فضای سبز شهر مشهد و نیز راه اندازی فاز یک خط۳

قطارشهری به عنوان بزرگ ترین و مهم ترین پروژه 

این دوره. از نگاه اجتماعی نیز مهم ترین پروژه ای 

که این دوره اجرا شد، پروژه های زودبازده بود که از 

مسیر پروژه های عمرانی، توسعه انسانی ایجاد شد 

و کمک کردیم به مردم و گروه های اجتماعی که 

برای خود تصمیم بگیرند. در محلات نیز زمینه ای 

ایجاد شد تا بسیج، ائمه مساجد، معتمدین محلی 

و دیگرگروه های اجتماعی مؤثر در محلات به نوعی 

مدیریت محله را به دست بگیرند و بر اساس نیازها و 

مطالبات و ظرفیت های موجود در محله، پروژه ها را 

تعریف و پیگیری کنند تا به سرانجام برسد.

به زعم خودتان آیا اعضای شورای ششم 
از وفاق خوبی برخوردار بودند؟

یکی از زمینه هایی که زمینه ساز وفاق همه اعضای 

شورای اسلامی است، التزام به انقلاب اسلامی و 

مسائل مذهبی و انقلابی است که هیچ اختلاف نظری 

در این زمینه وجود نداشته است. در توسعه سازنده و 

متعالی شهر نیز وفاق وجود دارد و تلاش شده است تا 

گام های مؤثری در مسیر توسعه صحیح شهر برداریم.

با توجه به جلسات مردمی که در این مدت 
برگزار شد، اولویت های مردم را در چه 

مسائلی ارزیابی کردید؟
به جز مسائلی همچون زیبایی و نظافت شهر، مدیریت 

ساخت وسازها و ایمنی شهر که همه این موارد مهم 

هستند، مهم ترین دغدغه مردم، حمل ونقل همگانی 

و به صورت ویژه اتوبوس رانی است. زیرا بسیاری از 

خانواده ها از این سامانه برای ترددهای خود استفاده 

می کنند؛ چه برای دید و بازدید و چه رفتن به محل کار،

خرید و.... همه مردم شهر مخاطب این سامانه هستند 

و با چالش های آن روبه رو می شوند و مهم ترین مسئله 

مردم مشهد است. ما هم تلاش کردیم این دغدغه  را 

کاهش بدهیم. البته به موازات اتوبوس رانی، بحث 

خطوط ناوگان قطارشهری را پیگیری کردیم، اما آنچه 

عمومیت بیشتری دارد، اتوبوس رانی  است.

تا پایان این دوره شورا چه برنامه ها و اقداماتی 

در اولویت کاری شما قرار دارد؟
بخشی از توسعه عمرانی شهر باقی مانده که برای آن 

برنامه ریزی شده است و این برنامه را ادامه می دهیم.

بخشی از ۴۷پروژه کلان و چندصد پروژه عمرانی 

که تعریف شده، در حوزه حمل ونقل، ترافیک،

خدمات شهری، مسائل فرهنگی و اجتماعی است و 

طبق روال گذشته در حال ادامه دادن این پروژه ها 

هستیم. ازجمله پروژه های مهم، پیگیری خرید شصت 

دستگاه واگن خط یک و تأمین منابع مالی آن است.

افزایش و توسعه بی سابقه ناوگان اتوبوس رانی نیز 

اولویت دارد و برای حدود پانصد دستگاه اتوبوس 

جدید قرارداد بسته ایم و بنا داریم بخش زیادی از آن 

را تأمین کنیم. درباره دیگرزیرساخت های مدنظر 

شهری در حوزه ایمنی، نظافت شهری، فضای سبز 

و... کارهای مهمی انجام شده است که باید تکمیل 

شود. چندین پروژه بزرگ نیمه تمام داریم؛ ازجمله 

بوستان کرامت، خطوط قطارشهری، حفاری خط۴،

۳، نوسازی  تکمیل حفاری و تکمیل فاز یک خط

ناوگان تاکسی رانی و پروژه های دیگری از این قبیل 

که مورد نیاز است.

ریل گذاری برای ادامه برخی پروژه ها صورت 
گرفته است؟

طبیعی است که برخی پروژه ها ممکن است در دوره 

ششم به پایان نرسد، اما آن ها را به عنوان سلسله اقدام در 

شهر ادامه داده ایم؛ ازجمله چند تقاطع غیرهم سطح،

دوربرگردان هایی که در نقاط مختلف شهر در شبکه 

بزرگراهی مورد نیاز است و برخی پروژه های دیگر 

که به مرور اطلاع رسانی خواهد شد.

مشارکت مردم در مدیریت شهری یکی 
از کلیدواژه های پرتکرار این دوره است.

شوراها افتخار دارند که به عنوان بخشی از حلقه های 

میانی و واسطه بین مردم شهر و حکمرانی هستند.

شوراها مسائل شهر را شناسایی و به مراجع بالاتر 

منتقل و تلاش می کنند از ظرفیت هایی که در شهر 

وجود دارد، برای بهبود کیفیت زندگی مردم استفاده 

کنند. ما نیز همه تلاشمان بر این است که بتوانیم 

نقشمان را به درستی ایفا کنیم. یکی از اتفاقات مهم این 

دوره، بحث پروژه های زودبازده است. تلاش می کنیم 

این مسیر را به نحوی پیش ببریم که مردم اطمینان 

داشته باشند شهر در مسیر توسعه و پیشرفت است.

بزرگ ترین افتخار ما این است که زمینه مشارکت 

مردم را بیش از همه ادوار دیگر در مدیریت شهری 

فراهم کرده ایم. امروز بخش زیادی از مردم شهر، خود 

را متولی مدیریت شهر می دانند و در همین سطح 

نقش آفرینی می کنند. این دوره شورا ارتباط بسیار 

خوبی با مردم و به ویژه اهالی حاشیه شهر دارد. تلاش 

کردیم فاصله طبقاتی و خدماتی در مناطق شهر را کم 

کنیم. امسال نیز با توجه به شعار سال، زمینه مشارکت 

مردم در تولید باید فراهم شود.

نایب رئیس کمیسیون عمران، حمل ونقل و ترافیک شوراى اسلامى شهر مطرح کرد

نوسازی بی سابقه ناوگان اتوبوسرانی مشهد

 درباره دیگرزیرساخت های مدنظر 

 فضای سبز 

 کارهای مهمی انجام شده است که باید تکمیل 

 ازجمله 

 حفاری خط۴،

 نوسازی 

ناوگان تاکسی رانی و پروژه های دیگری از این قبیل 

ریل گذاری برای ادامه برخی پروژه ها صورت 

طبیعی است که برخی پروژه ها ممکن است در دوره 

 اما آن ها را به عنوان سلسله اقدام در 

 ازجمله چند تقاطع غیرهم سطح،

دوربرگردان هایی که در نقاط مختلف شهر در شبکه 

بزرگراهی مورد نیاز است و برخی پروژه های دیگر 

مشارکت مردم در مدیریت شهری یکی 
.

شوراها افتخار دارند که به عنوان بخشی از حلقه های 

میانی و واسطه بین مردم شهر و حکمرانی هستند.

شوراها مسائل شهر را شناسایی و به مراجع بالاتر 

منتقل و تلاش می کنند از ظرفیت هایی که در شهر 

 برای بهبود کیفیت زندگی مردم استفاده 

کنیم

مردم در تولید باید فراهم شود.
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گســتردگی موضوعــات  نبخش| ملیحــه جها

و پروژه هــای حــوزه شهرســازی و معــماری 

در کلان شــهر مشــهد نیازمنــد اقدامــات و 

برنامه ریزی هــای وســیع اســت؛ مســئله ای 

ــت  ــا درای ــهری ب ــن دوره از مدیریت ش ــه در ای ک

شــورای اســلامی شــهر و بــا مشــارکت مــردم گــره 

خــورده و در ایــن میــان پروژه هــای زودبــازده 

مصــداق شــاخصی بــرای ایــن مســئله اســت کــه 

نتایــج بســیار خوبــی را در مناطــق مختلــف شــهر 

مشــهد رقم زد. مبتکــر این ایده حمیــد ضمیری،

رئیس کمیســیون شهرســازی و معماری شــورای 

ــو  ــه در گفت وگ ــت ک ــهد اس ــهر مش ــلامی ش اس

بــا شــهرآرا بــه ارائــه نکاتــی در ایــن زمینــه

 پرداخت.

آقــای ضمیــری، از پروژه هــای زودبازده  
به عنــوان پروژه هــای موفــق در ایــن 
دوره یــاد می شــود. چطــور بــه ایــن 
ــروژه رســیدید؟ ــرای طراحــی پ ــده ب ای

ایده پروژه های زودبــازده فقط اجرای پروژه های 

عمرانــی موردنیــاز شــهر نبــود، بلکــه مهم تریــن 

موضــوع آن ایجــاد مشــارکت شــهروندان در 

تصمیم گیری هــای محلــی اســت. دغدغــه مــن 

و دیگراعضــای شــورای اســلامی شــهر همــواره 

ــق  ــس تعل ــای ح ــی و ارتق ــماد عموم ــب اعت جل

بــه مــکان، از طریــق ارتقــای مشــارکت مــردم در 

تصمیم ســازی ها و تصمیم گیری هــا بوده اســت.

همچنیــن توجــه بــه مناطــق کمترتوســعه یافته و 

محــروم شــهر در همیــن راســتا و بــا تلفیــق مبانی 

نظری ازجمله شهرســازی جوششی، شهرسازی 

طــب ســوزنی و امثــال ایــده پروژه هــای زودبازده 

مطــرح شــد کــه هــم قــدرت تصمیم گیــری را بــه 

نماینــدگان محــلات می ســپرد و هــم تعریــف 

پروژه هــا مبتنــی بر نظر مردم صــورت می پذیرفت 

و پروژه هــای زودبــازده ۱ و ۲ و ۳ تعریــف شــد.

برخــی پروژه هــای محــرک توســعه محلــه در 

پروژه های زودبازده ۱ و ۲ اجرا شد و موفقیت های 

خوبــی نیــز بــه دســت آمــد. خروجــی پروژه هــای 

زودبــازده اجــرای صدهــا پــروژه خــرد و کلان در 

محــلات هــدف بازآفرینــی بــود کــه به طــور عمده 

در حاشــیه شــهر مســتقر بودنــد و چهــره ایــن 

محــلات از جهــات مختلــف دگرگــون و بهســازی 

ــز  ــهد نی ــی مش ــرح تفصیل ــبختانه ط ــد. خوش ش

پــس از ۱۷ســال تعییــن تکلیــف شــد.در محلات 

ــی نحــوه  ــی ضمــن بلاتکلیف ــد طــرح تفصیل فاق

پاســخگویی شــهرداری بــه مــردم، به طــور عمده 

توســعه بدون برنامه ریزی و غیراســتاندارد شکل 

ــدگان  ــرای آین ــی ب ــود معضل ــه خ ــود ک ــه ب گرفت

اســت. کاربری هــای پشــتیبان نیــز هم زمــان بــا 

توســعه ســکونت شــکل نمی گیــرد. بنابرایــن بــا 

توجــه بــه لــزوم ایجــاد شــفافیت در فرایندهــا 

ــخگویی  ــوه پاس ــهروندان از نح ــی ش و آگاه

بــه درخواســت های شهرســازی و همچنیــن 

ابــلاغ قوانینــی کــه امــکان پاســخگویی به 

درخواســت ها برابــر طرح هــای مصــوب 

توســعه شــهری را ایجــاد کنــد، عامــل 

مهمی در راستای دستورکار قرارگرفتن 

ــهری  ــعه ش ــای توس ــب طرح ه تصوی

در دوره ششــم شــورای اســلامی شــهر 

بود.

ــن دو  ــم در ای ــی ه ــا چالش های ــما ب حت
ــوده ایــد. ــه رو ب موضــوع روب

در پروژه هــای زودبــازده گاهــی مقاومــت 

عوامــل شــهرداری در برابــر خواســت مــردم،

انحــراف برخــی پروژه هــای تعریف شــده بــا 

اهــداف طــرح، تولیــد تعــداد زیــاد پــروژه خــرد و 

درنتیجــه پیمانــکاران متعــدد و ایجــاد وضعیــت 

خــاص ازجملــه چالش هــا بودنــد. در اجــرای 

طــرح تفصیلــی نیــز سپری شــدن زمــان زیــاد 

ــود  ــع موج ــناخت وض ــناد، ش ــات و اس از مطالع

درنتیجــه ایجــاد انحرافــات تطبیقــی وضــع 

موجــود بــا مطالعــات پایــه ازجملــه شــبکه 

معابــر فرعــی و مقاومــت برخــی افــراد در بخــش 

عمومــی و خصوصــی به واســطه موافقت نکــردن 

بــا اســتقرار قانــون و حــذف ســلیقه و چانه زنــی،

از چالش هــای جــدی کار بــود.

ــم  ــورای شش ــی ش ــرد کل ــاره عملک درب
ــه دوره هــای  ــاط قــوت آن نســبت ب و نق

ــد؟ ــری داری ــل نظ قب
ننــد  ریســک پذیری و تصمیــمات بــزرگ ما

خریــد پســاب بــه مــدت ۲۵ســال، خریــد 

ــه مبلــغ ۹همــت و...، شــصت واگــن خط یــک ب

آشــنایی اکثریــت اعضــا بــا شــهرداری و سرعــت 

و دقــت در تصمیم گیری هــا، اشــتیاق بســیار 

ــق و  ــت مناط ــرای پیشرف ــورا ب ــای ش ــاد اعض زی

محــلات کم برخــوردار و توجــه ویــژه بــه ایــن 

ــلامی  ــورای اس ــای ش ــی اعض ــلات، همراه مح

شــهر در راســتای تقویــت مبانــی ارزش هــای 

نظــام جمهوری اســلامی و شــعائر مذهبی، توجه 

ویــژه اعضــا بــه امــور فرهنگــی جامعــه و جوانــان 

و بانــوان، کاهــش فرایندهــا، حمایــت از صنایــع 

ــت از دانش بنیان هــا، ــه خــاص، حمای ــا مصوب ب

جابه جایــی و انتقــال پــادگان و دراختیــار 

قرارگرفــتن دویســت هکتــار فضــای شــهری،

تصویــب طــرح تفصیلــی و احیــای محورهــای 

زیــارت و گذرهــا و اماکــن تاریخــی همگــی از 

ــتند. ــن دوره هس ــوت ای ــکات ق ن

اگــر بتوانیــد بــه روز اول شــورای ششــم 
برگردیــد، چــه مســئله ای را در اولویــت 

قــرار می دهیــد یــا چــه فراینــدی را 
ــد؟  ــر بدهی ــت تغیی ــن اس ممک

همیــن مســیر امــروز را بــا سرعــت بیشــتر پیگیری 

ــخگویی  می کنم. قرارگاه تحول فرایندهای پاس

ن  ی پیشــخا ژه هــا ، پرو زی م شهرســا نظــا

زیــارت، پروژه هــای هویتــی و محله محــور و 

ــای  ــه ارتق ــتر ب ــه بیش ــجدمحوری، توج ــز مس نی

مشــارکت های اجتماعــی در شــئون مختلــف 

، رت ، نظــا ، تصمیم گیــری ی ز تصمیم ســا

ــن  ــاد تبیی ــی)، جه ــی محل ــری (حکمران هم فک

و اطلاع رســانی لازم و مکفــی را در اولویــت 

می گــذارم.

در یک ســال پایانــی که پیــش رو دارید،
ــه ای در  ــا برنام ــروژه ی ــوع، پ ــه موض چ
صــدر اقدامــات و پیگیری هــای شــما 

قــرار دارد؟
هوشمندســازی نظــام پاســخگویی شهرســازی،

تعریــف و تصویــب ضوابــط ســیما و منظــر،

ــای  ــاد، احی ــترهای فس ــذف بس ــایی و ح شناس

مسیرها و گذرهای تاریخی و تشرف، بسترسازی 

ــوازن و  ــای خانه هــای تاریخــی، توســعه مت احی

عدالت محــور، تکمیــل و ابــلاغ همــه ضوابــط 

شهرســازی و طرح هــای موضوعــی و موضعــی 

باقی مانــده و تدویــن و اجــرای سیاســت های 

تشــویقی بافت هــای فرســوده و ناکارآمد شــهری 

ــتند. ــت دار هس ــای اولوی از برنامه ه

چــه ریل گذاری هایــی بــرای ادامــه 
ــرای ادوار  پروژه هــای شــورای ششــم ب

بعــدی پیش بینــی شــده اســت؟
پروژه هــای پیشــخان زیــارت دســت کم بــه مــدت 

۱۰ســال، ارتقای نقش مســجدمحوری به عنوان 

عنــصر هویت بخــش محــلات، ســامان دهی 

ســیما و منظــر شــهری، فازهــای بعــدی خطــوط 

قطارشــهری، توســعه حمل ونقــل عمومــی و 

ــی  ــای تفصیل ــوب طرح ه ــای مص کلان پروژه ه

بــا افــق اجــرای طرح هــا در ســال۱۴۱۲ بــا 

توجــه بــه تصویــب طرح هــای تفصیلــی، ازجملــه 

ریل گذاری هــا بــرای ادامــه پروژه هــای شــورای 

ششــم است.

رئیس کمیسیون شهرسازى و معمارى شوراى اسلامى شهر مشهد اعلام کرد

تعیین تکلیف طرح تفصیلی مشهد پس از ۱۷سال

نگاهی به برخی دسـتاوردهای کمیسیون شهرسازی و معماری دوره ششم
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رضـا میرزاده| خلیل موحدی محصل بنا دارد در مدت 

باقی مانـده از عمـر شـورای ششـم، دو موضـوع مهم 

را پیگیـری کنـد. وی در پنج کمیسـیون «اقتصادی،

«برنامـه، سرمایه گـذاری، مشـارکت ها و مسـکن»،

بودجه، فناوری اطلاعات و منابع انسانی»،«حقوقی،

امـلاک و قراردادهـا»،«خدمات شـهری، بهداشـت،

سـلامت و محیط زیسـت» و «فرهنگـی، اجتماعـی،

زیارت، گردشـگری و رسـانه» عضویت دارد. در ادامه 

ایـن گفت وگـو از دو موضـوع مدنظـر این عضو شـورا 

آگاه خواهید شد.

بــه نظر شــما مســائل مهمی که شــورای 
ششــم در ایــن  مــدت فعالیــت بــا آن 

ــوده، چیســت؟ ــه رو ب روب
اتفاقات خیلی خوبی در شورای ششم صورت گرفته 

اسـت، اما ایجـاد دوقطبی در شـورا، آسـیب هایی به 

حـوزه مدیریت شـهری وارد کـرد و موجـب شـد حتی 

کارهای خوب صورت گرفته نیز به خوبی دیده نشود 

یـا رغبتـی بـه دیده شـدن آن وجـود نداشـته باشـد؛

موضوعـی کـه ضروری اسـت در مـدت باقی مانـده 

جبران کنیم. در شـورا شکاف سـلیقه ای نباید وجود 

داشـته باشد، اما در مسـائل کارشناسی باید چالش 

کرد و به نتیجه ای رسـید که به سـود مردم تمام شـود.

ازجملـه اتفاقات خوبی که در این دوره شـورا صورت 

گرفتـه، تأمین زیرسـاخت های توسـعه قطارشـهری 

بـوده اسـت؛ موضوعـی کـه شـورای پنجـم زیـر بـار 

مسـئولیت آن نرفـت و دربـاره توسـعه قطارشـهری 

اتفـاق خاصـی صـورت نگرفـت. ایـن مسـئله باعـث 

شـد برای پـروژه ای که می توانسـتیم بـا هزینه کمتر 

آن را بـه پیـش ببریـم، در ایـن شـورا بـا هزینه هـای 

بسـیار گزاف تر کار را اداره کنیـم. در این دوره حدود 

۲۱هـزار میلیـارد تومـان بـرای قطارشـهری هزینـه 

شـد و ثمـره اش نیـز طـی روزهـای آینـده بـرای مردم 

روشـن می شـود. همچنیـن در ایـن دوره تصمیمات 

عمرانـی خیلی خوبی گرفته شـد، امـا به علت همان 

موضـوع دوقطبـی، حتـی مـورد مطالبـه و پیگیـری 

مطلـوب نیـز قـرار نگرفتـه اسـت. امـا از پارسـال این 

دغدغـه کم کـم در همـه اعضـای شـورا شـکل گرفته 

اسـت و همـه پیگیرنـد کـه تصمیمات دربـاره اجرای 

پروژه هـای عمرانـی را زودتر بایـد به نتیجه رسـاند تا 

مـردم از نتایـج آن اسـتفاده کنند.

تــا پایــان مــدت فعالیت شــورای ششــم 
در خرداد۱۴۰۵ مدتی بیش از سیزده 
مــاه باقــی مانده اســت. به نظر شــما در 
ایــن مــدت، مهم تریــن سرفصل هایــی 
کــه شــورا باید بــه آن بپــردازد چیســت؟

در موضـوع آینده شـورا دو نکته وجود دارد؛   نخسـت 

اینکـه بـا اتفاقاتـی کـه در دوره پنجـم شـورا افتـاد،

بدنـه شـهرداری به دلیـل تجمع نیروهـا و اصطکاک 

صورت گرفتـه، بـه بدنـه ای فربـه و کم تحـرک تبدیل 

شـد. هم زمان، طـرح تفصیلی نیز به تصویب رسـیده 

که منجر به سـامان دهی ساخت وسازها شده است.

البتـه این موضوع آسـیب هایی هم دارد که در بخش 

مالـی و مدیریتی بروز پیـدا می کند و تا زمان اصلاح،

زمـان می بـرد. بازخـورد این موارد در شـورای ششـم 

متمرکـز شـده اسـت و در نتیجـه آن، بخـش زیادی از 

درآمدهای شهرداری صرف خود شهرداری می شود 

کـه تصمیـمات عمرانـی، بهـره وری و ارتقای شـهر را 

بـه اسـتقراض هایی معطـوف کرده اسـت کـه حدود 

۵۰درصد هزینه جاری، برای شهرداری هزینه دارد.

بـرای شـهرداری که تا پیش از شـورای ششـم، منابع 

مالـی آن معطوف به فـروش پروانه و شهرسـازی بود،

بن بسـت ایجاد شـده اسـت. لایه های درآمـدی را از 

دسـت داده کـه از یـک سـو موجـب نارضایتـی مردم 

و از سـوی دیگـر  موجب رکود در ساخت وسـاز شـده 

اسـت. یکـی از تکالیـف مـا در سـال های پیـش رو،

تأمیـن و گسـترش منابـع متعـدد بـا رویکرد رسـیدن 

بـه منابـع پایـدار اسـت. هم زمـان بـا آن، موضـوع 

مدیریت مصارف در شـهرداری نیز باید کنترل شود.

معتقدم در شـورای پنجـم ریخت وپاش ها، چارت ها 

و هزینه ها افزایش پیدا کرد و موجب شـد شـهرداری 

وارد هزینه هـای بی حدوحـصر امـروز شـود. تـلاش 

من این اسـت که بـا ایجاد وفـاق میـان دیگراعضای 

شـورا، این دو مسـئله را به درسـتی حل کنیم. در غیر 

این صـورت، مسـائل عمرانی و ارتقایـی و تبلیغی نیز 

تحت شـعاع قرار خواهـد گرفت.

پیشــنهاد  یــا راهــکاری کــه بتــوان 
هزینه هــای مدیریت شــهری را کنترل 

کــرد...
شهرداری دستگاهی مبتنی بر هزینه و فایده است.

در شورای چهارم هم مباحث هزینه کردی از مسائل 

بسـیار جـدی شـهرداری بـود. در ابتـدای آن دوره،

هزینه های جاری شـهرداری ۳۳درصـد درآمدهای 

آن بـود، امـا بـا جلسـات متعـدد، بـه دسـتورالعمل 

مدیریتـی برای کاهـش هزینه های جاری رسـیدیم 

کـه بـه تصویـب رسـید. شـهرداری هـم اقـدام کـرد و 

در نتیجـه آن، میـزان هزینه هـای جـاری شـهرداری 

در پایـان دوره چهـارم به حـدود ۱۷درصد رسـید. در 

ضمـن ایـن کار، منابع را هم گسـترش دادیم. همین 

دو مسـئله باعـث شـد شـهر در آن زمان بتوانـد نفس 

بکشـد و همین صرفه جویـی، بخـش درخورتوجهی 

از بودجـه قطارشـهری را تأمین کرد.

متأسـفانه این دستورالعمل در شـورای پنجم کنار 

گذاشـته شـد. هزینه هـای غیـرضروری و هبه های 

بـدون پایـه خدمتـی بـه شـهر آغاز شـد و ایـن میزان 

دوباره به بیـش از ۴۰درصد افزایـش پیدا کرد.

در ایـن دوره هـم متأسـفانه همیـن 

روال دنبال شـده و نیاز اسـت 

هزینه های جـاری کاهش 

یـش  فزا . ا ا کنـد پیـد

هزینه های جاری فاجعه 

است و باید درباره اش 

طراحی و برنامه ریزی 

صورت گیرد. مثلا در 

حـوزه خودرویـی،

مناطـق و سـتاد 

ز  ی ا ر ا شـهرد

چهارصد خودرو 

ه  د سـتفا ا

می کنند که بخشی از آن هم در اختیار دستگاه های 

دیگر قرار دارد. با کارشناسـی ای که خود شهرداری 

انجـام داده، حـدود دویسـت خـودرو مـازاد اسـت و 

می تـوان آن را آزاد کـرد. از سـوی دیگـر، بخشـی از 

ناکارآمدی های نیرویی نیز به دلیل تأمین نادرسـت 

نیروهاسـت که بـا صرفه جویی می توان ایـن مبلغ را 

تأمیـن کرد. در بخش هایـی از بدنـه، نیروهای مازاد 

هم وجـود دارد که متأسـفانه بـا هزینه شـهرداری به 

دیگردسـتگاه ها خدمت رسـانی می کننـد. این هـا 

فقـط بخش هایی از هزینه هایی اسـت کـه می توان 

آن را کـم کـرد و بایـد بازنگـری شـود. در حـوزه منابع 

و مصـارف، فرصت هـای ویـژه ای وجـود دارد کـه بـا 

دنبال کردن آن، فرصت های خوبی رقم خواهد خورد.

عضو شوراى اسلامى شهر مشهد:

برای رسیدن به منابع پایدار و جلوگیری از ریخت وپاش ها وظیفه داریم
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۱ ۴ ۰ ۴ ه   مــا یبھشــت  د ر ا
می سلا ی ا ھا را ز شــو و مه ر ه نا یژ و ۱۴

محمــدکاملان|تقریبــا نیمــی از جمعیــت نزدیــک بــه 

۴میلیون نفری مشــهد براساس آخرین آمارها، زنان 

و بانــوان هســتند؛ جمعیتــی کــه نیازهــای ویــژه ای 

دارنــد و بایــد در مدیریت شــهری بــه آن توجه شــود،

امــا در همــه ایــن ســال ها شــهر به اصطــلاح مردانــه 

طراحــی و ســاخته شــده اســت. توجــه بــه نیازهــای 

این گروه مهم جمعیتی در شــهر، زیســت پذیرکردن 

شــهر بــرای آن هــا و افــزودن نــگاه زنانــه و مادرانــه به 

شــهر باعث شــد تــا اولین بار در شــوراهای اســلامی 

شــهر کشــور، کمیســیون بانــوان و خانــواده در دوره 

ششــم شــورای اســلامی شــهر مشــهد تشــکیل 

ــا هــم موضوعــات خــاص و تخصصــی ایــن  شــود ت

حــوزه را پیگیــری کنــد و هــم اینکــه تصمیم گیــری 

بــرای بانــوان را بــه خودشــان واگــذار کنــد. از عمــر 

ایــن کمیســیون کــه هم زمــان بــا شروع دوره ششــم 

شورای اســلامی شهر تشــکیل شده اســت، نزدیک 

بــه چهارســال می گــذرد و فاطمــه ســلیمی، رئیــس 

کمیســیون بانوان و خانواده شــورای اســلامی شهر 

ــن کمیســیون خــاص  مشــهد، از دســتاوردهای ای

می گوید.

شــهرهای دیگر هم از الگوی شــورای 
ششم برای تشکیل کمیسیون بانوان 
نــد. تشــکیل چنیــن  الگــو گرفته ا
کمیســیونی در شــورای اســلامی 

شــهر چــه ضرورتــی داشــت؟
یـــن  د ا یجـــا ز ا ف ا هـــد

لـــی  تعا ن  کمیســـیو

زیســـت پذیری شـــهری در 

حـــوزه بانـــوان و خانـــواده 

ینکـــه  . ضمـــن ا ســـت ا

یـــژه  ی و زهـــا یـــد نیا با

بانـــوان در شـــهر توســـط 

ـــهری پاسخ داده  مدیریت ش

ـــی  ـــا گاه ـــن نیازه ـــود. ای ش

به دلیـــل نبـــود نـــگاه زنانـــه 

ـــول  ـــهر مغف ـــه ش ـــه ب و مادران

مانـــده و به آن توجهی نشـــده 

اســـت. کمیســـیون ویـــژه 

نـــوان بـــرای پیشـــبرد  با

اهدافش ســـه مســـیر «برنامه 

و بودجـــه» و «ســـاختار» و 

«ســـخت افزار و نرم افـــزار»

را در ایـــن ســـه ســـال تعریـــف 

ــرد. ــو بـ ــرد و جلـ کـ

ــی  ــه اختصاص بودج
برای بانوان موضوعی 

اســت کــه تــا پیــش از تشــکیل این 
کمیسیون و شورای ششم گویا 
در مدیریت شــهری وجــود 
نداشــته اســت؛ اعــدادی 
ــرای  کــه در ایــن ســال ها ب
حوزه بانوان هزینه شده،

چقــدر بــوده اســت؟
شورای ششــم و کمیسیون 

ویــژه بانــوان و خانــواده 

یــخ  ر ر تا ر د ولین بــا ا

ری  ا را و شــهرد شــو

بــرش بودجــه ای ویــژه 

نــوان را تصویــب  با

ــدود  ــال۱۴۰۲ ح ــدد در س ــن ع ــه ای ــرد ک ک

۸۰میلیــارد تومــان بــود و در ســال۱۴۰۳ بــه 

۳۶۰میلیــارد تومــان رســید و ایــن افزایش در 

ســال چهــارم بــه ۷۰۰میلیــارد تومــان رســید،

آن هــم درحالی کــه شــهری مثــل تهــران 

بــرای بانــوان نزدیــک بــه 

۲۰میلیارد تومان بودجه 

دارد. جــدا از بودجــه، در 

حــوزه برنامه ریــزی هــم 

ــرای  ــژه ای ب ــات وی اتفاق

اولین بار در شهر رخ داد و 

با تکلیف شــورای ششــم،

 بــرش ویژه برنامه هــای 

حــوزه بانــوان تدوین و در 

نظــر گرفته شــد کــه در آن 

مســائل بانوان شــهر رصد 

و از بیــن آن هــا مســائل 

مهمــی احصــا شــد. ما در 

ایــن مــدت راه انــدازی 

ــاختار اداره کل بانوان  س

در شــهرداری های کشور 

را نیــز پیگیری کردیم و در 

برنامــه ۱۴۰۱ تــا ۱۴۰۵

ر  ولین بــا شــهرداری، ا

بخــش بانــوان در نظــر 

ــد. گرفته  ش

ی  ها ت شــهر ز مشــکلا ا یکــی 
د  زجملــه مشــهد نبــو رگ و ا بــز
ی  ســب بــرا ی منا خت ها ســا یر ز
نــوان اســت؛ زیرســاخت هایی  با
صــی  ختصا ی ا ن ها ســتا مثــل بو
ن  . کمیســیو ص ی خــا هــا و فضا
د  یجــا ده بــرای ا نــوا نــوان و خا با
ایــن زیرســاخت ها چــه گام هایــی 

برداشت؟
تقویــت و ایجــاد زیرســاخت های شــهری 

بــرای بانــوان یکــی دیگــر از کارویژ ه هــا 

و دغدغه هــای مهــم کمیســیون بانــوان و 

ــده  ــه، ای ــن دغدغ ــود و از دل همی ــواده ب خان

پارک هــای شــهربانو متولــد و قــرار شــد در هر 

ــرای  ــژه ب پــارک پنج هکتــاری یــک فضــای وی

تفریــح بانــوان ســاخته شــود. شــهربانو در 

ــاح  ــنگی افتت ــاد و کوهس ــتان وکیل آب دو بوس

ــار  ــا ســه هکت شــد و شــهربانوی بســیج هــم ب

مســاحت در همیــن دوره مدیریت شــهری 

افتتــاح خواهــد شــد. بوســتان بانــوان پــارک 

ــاب و  ــهربانوی آفت ــت و ش ــاری کرام ۷۳هکت

ــا  ــه زودی کلنگ زنــی می شــوند ت طــرق هــم ب

مســاحت بوســتان های بانوان در دوره ششــم 

ــتاد  ــش از هش ــه بی ــهر ب ــلامی ش ــورای اس ش

ــا راهــبری  ــار این هــا و ب ــار برســد. در کن هکت

کمیســیون بانــوان و خانــواده، پروژه هــای 

نیمه تمامــی مثــل ســالن ورزشــی مــادر و 

کــودک و اســتخر بانــوان شــهیدقربانی بــه 

ــه  ــر اینک ــه مهم ت ــید و از هم ــرداری رس بهره ب

ــورای  ــب ش ــا تصوی ــت ب ــال اس ــدود دو س ح

ششــم اســتفاده از دوچرخه هــای بایــدو در 

ــت. ــده اس ــگان ش ــوان رای ــتان های بان بوس

۱۸هــزار  امــروز از ۵۰هــزار مشــترک بایــدو،

، عضــو  ن نــوا ی با ن ها ر بوســتا نــم د خا

بایــدو هســتند و تعــداد دوچرخه هــا را بــه 

۱۱۰دســتگاه رســانده ایم. مــا حتــی در بحث 

ایجــاد زیرســاخت بــرای اشــتغال بانــوان 

ــدیم و در گام  ــم وارد ش ــوار ه ــت خان سرپرس

اول ایجــاد و توســعه مراکــز رویــش بــا تمرکــز 

ــه هــدف اقشــار خــاص، سرپرســت  ــر جامع ب

خانــوار و کســانی کــه بــه اشــتغال نیــاز دارند،

انجــام شــد. با ایــن روش، بانــوان در اشــتغال 

توانمنــد و وارد چرخــه اشــتغال می شــوند.

همچنیــن بازار هایــی ایجــاد و تخفیف هایــی 

در عــوارض و بهــای خدمــات بــرای بانــوان در 

ــای  ــدور مجوز ه ــرای ص ــد. ب ــه ش ــر گرفت نظ

ر هــا و  زا با ر روز ن د نــوا ی با لیت هــا فعا

هی  ن د ما ر ها و همچنیــن ســا زا شــب با

مشــاغل، کار هــای خوبــی انجــام شــد. شــاید 

باورکردنــی نباشــد، امــا حــدود ۳هــزار مجــوز 

برای روزبازار و شب بازار برای زنان سرپرست 

خانــوار در بازار هــای شــهرداری صــادر 

شده است.

رئیس کمیسیون بانوان و خانواده شوراى اسلامى شهر معتقد است تحولات زیادى در دوره اخیر شورا در حوزه بانوان رخ داده است

توسعه گسترده زیرساخت های شهری برای بانوان شهر

بــه چهارســال می گــذرد و فاطمــه ســلیمی رئیــس 

کمیســیون بانوان و خانواده شــورای اســلامی شهر 

ــن کمیســیون خــاص  مشــهد، از دســتاوردهای ای

می گوید.

مانـــده و به آن توجهی نشـــده 

اســـت. کمیســـیون ویـــژه 

نـــوان بـــرای پیشـــبرد  با

«اهدافش ســـه مســـیر «اهدافش ســـه مســـیر «برنامه 

« و « و «ســـاختار و بودجـــه»

«ســـخت افزار و نرم افـــزار

را در ایـــن ســـه ســـال تعریـــف 

ــرد. ــو بـ ــرد و جلـ کـ

ــی  ــه اختصاص بودج
برای بانوان موضوعی 

اســت کــه تــا پیــش از تشــکیل این 
کمیسیون و شورای ششم گویا 
در مدیریت شــهری وجــود 

نداشــته اســت
ــرای  کــه در ایــن ســال ها ب

حوزه بانوان هزینه شده
چقــدر بــوده اســت؟

شورای ششــم و کمیسیون 

ویــژه بانــوان و خانــواده 

یــخ  ر ر تا ر د ولین بــا ا

ری  ا را و شــهرد شــو

نگاهی به برخی دسـتاوردهای کمیسیون ویژه بانوان و خانواده دوره ششم
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۱ ۴ ۰ ۴ ه   مــا یبھشــت  د ر ا
می سلا ی ا ھا را ز شــو و مه ر ه نا یژ ۱۵و

ــت  ــق عدال ــی از مصادی ــه جهانبخش|یک ملیح

اجتماعــی توجــه بــه مناطــق کم برخــوردار و 

حاشیه شــهر در برنامه ریزی ها و توزیع خدمات 

توســط مدیریت شــهری اســت؛ مســئله ای کــه 

در شــورای ششــم به عنوان یکی از رویکردهای 

اصلــی از آن یــاد می شــود. ســوق دادن بودجــه 

بــه مناطــق حاشــیه شــهر و توجــه بــه ارائــه 

خدمــات و توســعه زیرســاخت های ورزشــی در 

ــه  ــت ک ــی اس ــق از دیگراولویت های ــن مناط ای

در ایــن دوره مدیریت شــهری به طــور جــدی 

یــی شــد. سیدحســین  برنامه ریــزی و اجرا

ــدم، رئیــس کمیســیون ســامان دهی  علوی مق

حاشــیه شــهر و کمیســیون ورزش وجوانــان 

شــورای اســلامی شــهر مشــهد، در گفت وگویی 

ــا  ــن برنامه ه ــی از ای ــه بخش ــد، ب ــه می خوانی ک

اشــاره کرده اســت.

مرور عملکرد کمیسیون ورزش وجوانان 
نشــان می دهــد برنامه هــای عملیاتــی 
درخورتأملــی بــرای ایــن کمیســیون 

اجرایی شــده اســت.
شهرداری  مشهد در دوره ششم  مدیریت  شهری ،

گام هــای  بلنــدی  در توســعه  زیرســاخت های  

ورزشــی  برداشــته  و عملکردی  فراتر از دوره پنجم  

ــه   ــم  دوازده مجموع ــت . در دوره پنج ــته  اس داش

ورزشــی  سرپوشــیده بــا مســاحت  ۱۶هــزارو۶۰

مترمربــع ، بیســت زمیــن  ورزشــی  روبــاز بــه  

مســاحت  ۳۹هزارو۱۰۰مترمربع  و ٣٢ ایستگاه 

بدن ســازی  پارکــی  بــا مســاحت ۱۲۶۱مترمربع  

ــود  ــات بهب ــن  اقدام ــید. ای ــرداری  رس ــه  بهره ب ب

درخورتوجهی  در سرانه  ورزشــی  شهر ایجاد کرد.

در دوره ششــم توســعه  فضاهــای  ورزشــی  نه تنهــا 

در تعــداد، بلکــه  در تنــوع و گســتره جغرافیایــی  

رشــد چشــمگیری  داشــت . در ایــن  دوره، هفتــاد 

ــن  چمــن ، ــاز شــامل  ٢٥زمی ــن  ورزشــی  روب زمی

ســی زمیــن  آســفالت  و پانــزده زمیــن  ورزش هــای  

ســاحلی  ایجــاد شــد. همچنیــن  هشــت مجموعه  

ورزشــی  سرپوشــیده، هشــت مجموعــه  ورزشــی  

ویــژه بانــوان و ٤٩ ایســتگاه بدن ســازی  پارکــی    

بــه بهره بــرداری رســید. درمجمــوع، حــدود 

٨٦مــکان ورزشــی  جدیــد بــه  شــهر اضافه  شــد.

توســعه زیرســاخت های ورزشــی در 
ایــن دوره شــامل پروژه هــای بــزرگ نیــز 
شــد؛ پروژه هایــی کــه به نوعــی برنــد 

ورزشــی مشــهد خواهــد شــد.
یکــی  از ویژگی هــای  بــارز دوره ششــم ، آغــاز 

پروژه هــای  بــزرگ و مهــم  ورزشــی  اســت .

از میــان ٢٢پــروژه ورزشــی  در دســت  اجــرا 

لهیــه  در  ن بــه  دهکــده ورزشــی  ا می تــوا

منطقــه ١٢، کمــپ  هفده هکتــاری  در منطقــه ٣

ــاره  ــصرت اش ــوان ن ــیده بان ــه  سرپوش و مجموع

ــه   ــش  سران ــدف افزای ــا ه ــا ب ــن  پروژه ه ــرد. ای ک

ورزشــی  و فراهم کــردن بســتر مناســب  بــرای  

رویدادهــای  ورزشــی  ملــی  و بین المللی  طراحی  

شــده اند و به نوعــی برنــد ورزشــی مشــهد 

خواهند شد.

١٠پــروژه  عــلاوه بــر پروژه هــای  اجراشــده،

در دســت  مطالعــه  داریــم کــه ازجملــه آن هــا 

می تــوان بــه  ورزشــگاه فوتبــال و ســایت  «هوگام»

در کوه پارک، باغ ورزش در بوســتان ٧٣هکتاری  

کرامــت  و مجموعــه  تخصصــی  ژیمناســتیک  و 

رشــته های  رزمــی  در منطقــه  ثامــن  اشــاره کــرد.

ایــن  پروژه هــا بــا تأکیــد بــر گســترش ورزش 

ــی  در دســت  بررســی  اســت . ــه ای  و همگان حرف

ن  ر کمیســیو ن رئیــس د ا به عنــو
ســامان دهی حاشــیه شــهر شــورای 
اســلامی شــهر، بــه اقدامــات ایــن دوره 

نیــز اشــاره کنید.
ایــن دوره شــورا بــا رویکــرد ویــژه توجــه به حاشــیه 

شــهر فعالیتــش را آغــاز کــرد و با سیاســت گذاری 

جامــع، اصولــی و ضابطه منــد، ســهم ایــن 

پهنه هــا از اعتبــارات مدیریت شــهری را به شــکل 

ــوازن و  ــعه مت ــا توس ــش داد ت ــمگیری افزای چش

عدالت محــور در مناطــق کم برخــوردار و ارتقــای 

زیرســاخت های شــهری و سرانه هــای خدماتــی 

را در حوزه هــای مختلــف، به ارمغــان آورد. اولین 

اقــدام تغییــر شــیب بودجــه عمرانــی شــهرداری 

مشــهد بــه نفــع حاشــیه شــهر بــود؛ به طــوری کــه 

از حــدود ۲۴درصد بودجه حاشــیه شــهر در دوره 

قبــل، امــروز و در دوره ششــم، بیــش از ۴۰درصد 

از بودجــه عمرانــی معاونت هــای تخصصــی 

شهرداری مشهد به حاشیه شهر اختصاص داده 

شده است.

در اولیــن گام و بــا نــگاه برنامه ریــزی مشــارکتی 

و مردم محــوری و حــل مســائل و مشــکلات مــردم 

در محــلات هــدف بازآفرینــی و حاشــیه شــهر 

اولین بــار بــا مشــارکت مســتقیم مــردم محــلات 

ــف  ــازده را تعری ــای زودب ــوردار، پروژه ه کم برخ

کردیــم کــه نشــان از باورمنــدی شــورای ششــم 

بــه نظرات مردمــی و جلب مشــارکت شــهروندان 

دارد. در ســه ســال گذشــته نیز فعالیــت عمرانی 

شــهر بــر اجــرای پروژه هــای عمرانــی در حاشــیه 

شــهر متمرکــز شــد. این یعنــی ما تــلاش کرده ایم 

ــت  ــه عدال ــاخت ها ب ــات و زیرس ــن خدم ــا تأمی ب

اجتماعــی بــر ایــن اســاس وفــادار بمانیــم.

عــلاوه بــر زیرســاخت های عمرانــی،
بــه نظــر می رســد بــه حــوزه اجتماعــی 
و فرهنگــی حاشــیه شــهر نیــز نــگاه 

ویــژه ای داشــته اید.
عــلاوه بــر زیرســاخت های عمرانــی و ارتقــای 

ســطح کیفیــت زیســت شــهری، توجــه ویــژه ای 

نیز بــه مســائل اجتماعــی، اقتصــادی و فرهنگی 

ــز  ــلا ایجــاد مراک در حاشــیه شــهر داشــتیم. مث

رویــش کــه هــدف اصلی شــان حمایــت از زنــان 

سرپرســت خانــوار و بدسرپرســت و جوانان در 

قالــب آمــوزش، اشــتغال زایی و تولید درآمد 

در محــلات هــدف بازآفرینــی و محــلات 

ــورد  ــن م ــت. در ای ــهر اس ــوردار ش کم برخ

هیــچ وظیفــه ای نداشــتیم، امــا وارد گــود 

شــدیم و هدفمان ایجاد رفــاه اجتماعی از 

طریــق آموزش رایــگان و کســب وکارهای 

ــود و چــون اولیــن  خــرد و تولیــد شــغل ب

ــی  ــکان دارد خطاهای ــه اســت، ام تجرب

نیــز داشــته باشــد، ولــی جالــب اســت 

بدانیــد طبق آمار نزدیــک به ۱۵۰۰نفر 

از آموزش هــای مراکــز رویــش بهره مند 

ــز از  ــر نی ــد نف ــش از چهارص ــده و بی ش

ــه کار  ــغول ب ــوزی، مش ــن مهارت آم ــق همی طری

ــال۱۴۰۲ حدود ۲۱۹۰میلیارد  شده اند. در س

تومــان از منابــع شــهرداری بــرای امــور فرهنگی 

در حاشــیه شــهر برنامه ریــزی شــد کــه از همیــن 

محــل ۲۰۵پــروژه اجــرا شــد کــه فقــط یــک مورد 

ــق  ــجد در مناط ــدود ۲۵۱مس ــازی ح آن، بهس

مختلف حاشــیه شــهر اســت. حتی برای تسهیل 

در تــردد شــهروندان ایــن مناطــق، هزینــه بلیــت 

۱۰خــط اتوبوس رانی مشــهد را رایــگان کردیم.

از اتفاقــات اخیــر نیــز بایــد بــه انعقــاد تفاهــم بــا 

اداره کل بنیــاد مســکن مســتضعفان اســتان 

ــهرک  ــدی ش ــروژه ۴۰۵۲واح ــداث پ ــرای اح ب

شــهیدرجایی برای ساخت مســکن ارزان قیمت 

در ۲۱هکتــار از اراضــی شــهرداری در راســتای 

طــرح نهضــت ملــی مســکن اشــاره کنــم.

رئیس کمیسیون ویژه حاشیه شهر و کمیسیون ورزش وجوانان شوراى اسلامى شهر مشهد:

افزایش سرانه های ورزشی، برند این دوره شورا خواهد شد

 در ســه ســال گذشــته نیز فعالیــت عمرانی 

شــهر بــر اجــرای پروژه هــای عمرانــی در حاشــیه 

شــهر متمرکــز شــد. این یعنــی ما تــلاش کرده ایم 

ــت  ــه عدال ــاخت ها ب ــات و زیرس ــن خدم ــا تأمی ب

اجتماعــی بــر ایــن اســاس وفــادار بمانیــم.

عــلاوه بــر زیرســاخت های عمرانــی،
بــه نظــر می رســد بــه حــوزه اجتماعــی 
و فرهنگــی حاشــیه شــهر نیــز نــگاه 

ویــژه ای داشــته اید.
عــلاوه بــر زیرســاخت های عمرانــی و ارتقــای 

ســطح کیفیــت زیســت شــهری، توجــه ویــژه ای 

نیز بــه مســائل اجتماعــی، اقتصــادی و فرهنگی 

ــز  ــلا ایجــاد مراک در حاشــیه شــهر داشــتیم. مث

رویــش کــه هــدف اصلی شــان حمایــت از زنــان 

سرپرســت خانــوار و بدسرپرســت و جوانان در 

قالــب آمــوزش، اشــتغال زایی و تولید درآمد 

در محــلات هــدف بازآفرینــی و محــلات 

ــورد  ــن م ــت. در ای ــهر اس ــوردار ش کم برخ

هیــچ وظیفــه ای نداشــتیم، امــا وارد گــود 

شــدیم و هدفمان ایجاد رفــاه اجتماعی از 

طریــق آموزش رایــگان و کســب وکارهای 

ــود و چــون اولیــن  خــرد و تولیــد شــغل ب

ــی  ــکان دارد خطاهای ــه اســت، ام تجرب

نیــز داشــته باشــد، ولــی جالــب اســت 

بدانیــد طبق آمار نزدیــک به ۱۵۰۰نفر 

از آموزش هــای مراکــز رویــش بهره مند 

ــز از  ــر نی ــد نف ــش از چهارص ــده و بی ش

شــهیدرجایی برای ساخت مســکن ارزان قیمت 

در ۲۱هکتــار از اراضــی شــهرداری در راســتای 

طــرح نهضــت ملــی مســکن اشــاره کنــم.

نگاهی به برخی 
دستاوردهای کمیسیون 
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فاطمه غلامی| کمیسیون ایثارگران شورای اسلامی 

شـهر مشـهد در دوره ششـم مدیریت شـهری،

بـا هـدف حمایـت از جامعـه ایثارگـران و ترویـج 

زنده نگه داشـتن فرهنـگ ایثـار و شـهادت شـکل 

گرفـت. این کمیسـیون که تمرکزش را بـر خانواده 

شهدا، جانبازان، آزادگان و رزمندگان دفاع مقدس 

قـرار داده، در سـال های اخیـر تـلاش کرده اسـت 

از جنبه هـای مختلـف اجتماعـی، فرهنگـی و 

اجرایـی، نقـش مهمـی در ارتقـای ارزش هـای 

ملـی ایفـا کنـد. اقداماتـی نظیـر نام گـذاری 

معابـر، سـاخت و جانمایـی المان هـای مرتبـط بـا 

شـهدای گران قـدر، رفـع مشـکلات خانواده های 

ایثارگـران و برقـراری تعامـل سـازنده بـا نهادهای 

مرتبـط، بخشـی از دسـتاوردهای این کمیسـیون 

اسـت.  به مناسبت روز شورا، با حسن کریمدادی،

رئیـس ایـن کمیسـیون، گفت وگـو کردیـم تـا از 

موفقیت هـا، چالش هـا و برنامه هـای آینـده ایـن 

کمیسـیون آگاه شـویم.

شاخص ترین اقدام کمیسیون ایثارگران 
دوره ششم مدیریت شهری.در ارتباط 
با خانواده شهدا و ایثارگران چیست؟ 

بی شـک بزرگ تریـن اقـدام مـا تبدیل وضعیـت 

شـغلی بیـش از ۵هـزار نفـر از خانـواده معظـم 

شهدا، جانبازان و ایثارگران شاغل در شهرداری 

مشـهد بـوده اسـت. ایـن تبدیل وضعیـت، علاوه 

بـر ایجـاد امنیـت شـغلی، به عنـوان گامـی مهـم 

در ارج نهـادن بـه جان فشـانی و ایثارگـری ایـن 

عزیـزان بـه شـمار مـی رود. البتـه ایـن حرکـت 

آغـاز راه بـوده اسـت و تـلاش می کنیـم با توسـعه 

ایـن اقدامـات، به همـه نیازهـای کاری و رفاهی 

جامعـه ایثارگـران پاسـخ دهیـم. ایجـاد امنیـت 

شـغلی، عـلاوه بـر آرامـش فـردی، امـکان تمرکز 

بـرای خدمـت به شـهر و جامعه را فراهـم می  کند 

و رضایتمنـدی بیشـتری در میـان خانواده های 

ایثارگـران ایجـاد خواهـد کرد.

بـه نظـر شـما اجـرای دیوارنگاره هـای 

شـهدا چـه دسـتاوردهایی داشـته و تـا 
چـه حـد موفـق بـوده اسـت؟ 

یکـی از طرح هـای مهـم مـا، دیوارنگاره هـای 

شـهدای شهر بوده که از سال ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۳،

۱۸۶ مترمربـع در شـهر  نزدیـک بـه ۱۴هـزارو

طراحی و اجرا شـده اسـت. ایـن طرح هـا نه تنها 

به زیبایی شـهر افزوده اند، بلکـه فضایی معنوی 

ایجـاد کرده انـد کـه تأثیـر عمیقی بر شـهروندان 

داشـته اسـت؛ به خصـوص نسـل جدیـد کـه 

شـاید خـود تجربـه ای از دوران دفاع مقـدس 

نداشـته اند. دیوارنگاره هـا به نوعـی یـادآوری 

روزهای دشـوار و رشـادت های شـهدا هسـتند و 

این تأثیـر فرهنگی و اجتماعـی از اهداف اصلی 

مـا محسـوب می شـود. نمونـه بـارز آن نقاشـی 

مفهومی ایثار و شهادت در چهارراه خیام است.

بازخوردهـای مثبـت مردم درباره ایـن برنامه، ما 

را به اجرای پروژه های مشـابه در آینده دل گرم و 

ثابـت می کنـد که هـنر عمومـی می تواند ابزاری 

مؤثـر بـرای تعامل بـا ارزش هـای جامعه باشـد.

یکـی از برنامه هایـی کـه  اجرایـی شـد،
تـور «جبهـه همیـن نزدیکی اسـت» بود.

ایـن تـور فرهنگی بـا هـدف آشـناکردن نوجوانان 

شـهر بـا مفاهیم ایثـار و مقاومت طراحی شـد. در 

ایـن برنامـه، شبیه سـازی فضاهـای جبهـه انجام 

شـد و بیـش از ۴۳هـزار نفـر از نوجوانـان شرکـت 

کردند. استقبال گسترده از این برنامه نشان داد 

که نسـل جوان همچنان مشتاق یادگیری درباره 

تاریـخ دفاع مقـدس هسـتند. از طریـق ایـن تور،

تلاش شد فضای جنگ به صورت ملموس تر برای 

نسـل جدید شبیه سـازی شـود تا آن هـا بتوانند از 

نزدیـک مفاهیم ایثار، رشـادت و مقاومت را درک 

کنند. این تجربه فرهنگی آموزشـی بسـیار موفق 

بـود و برنامه ریـزی شـده اسـت تـا در آینـده نیـز 

چنیـن فعالیت هایی بیشـتر  اجرا شـود.

نحوه رسـیدگی بـه مشـکلات خانواده 
ایثارگـران چگونه اسـت؟

تـلاش مـا ایـن بـوده کـه از طریـق دیدارهـای 

حضوری، مسائل ایثارگران، به ویژه خانواده های 

شـهدا و جانبـازان را بـدون واسـطه شناسـایی 

کنیـم و سریع تـر بـه آن هـا پاسـخ دهیـم. ایـن 

روش عملیاتـی بـه مـا امـکان داده اسـت کـه از 

نزدیـک وضعیـت زندگـی آنـان را مشـاهده و در 

اسرع وقت به دغدغه هایشـان رسـیدگی کنیم.

بازخـورد شـهروندان دربـاره عملکـرد 
کمیسـیون چـه بـوده و آیـا انتظـارات 
جامعه ایثارگران برآورده شـده اسـت؟ 
بازخـورد شـهروندان و جامعـه ایثارگـران تـا حد 

زیـادی مثبـت بوده اسـت. سـعی کردیـم در این 

دوره برخی مسائل اساسـی نظیر امنیت شغلی،

ارزش گـذاری فرهنگـی و حفـظ یـاد شـهدا را 

به طـور جـدی پیگیـری کنیـم.   شـاید هنـوز بـه 

همـه انتظـارات نرسـیده باشـیم، امـا تـلاش مـا 

همیشـه نزدیک شـدن به این هدف بوده اسـت.

با توجه به گستردگی وظایف کمیسیون،
برنامه شما برای امسال چیست؟ 

تکمیـل پروژه های عمرانـی مرتبط با المان های 

شـهدا، ادامه دیدارهای مستمر با خانواده های 

ایثارگران و رفع مشکلات آن ها. همچنین در نظر 

داریم فعالیت های فرهنگی و آموزشـی را به ویژه 

برای نسـل نوجوان افزایـش دهیم. هدف ما این 

است که ارزش های ایثارگری عمیق تر در جامعه 

جـا بیفتد. همه این اهداف بـا هم افزایی نهادها 

و مشارکت شهروندان در برنامه ریزی ها ممکن 

خواهد بود.

ر  ن چـه نقشـی د ا ند و شـهر
ن  ی کمیسـیو ی هـا یز مه ر برنا

؟  نـد ه ا یفـا کرد ا
همیشـه از طرح هایـی کـه شـهروندان 

ارائـه می کننـد، اسـتقبال کرده ایم.

ز پیشـنهادهایی کـه در  بسـیاری ا

جلسـات مطرح شـده، به مرحله اجرا 

رسـیده اند. ایـن همـکاری مردمـی 

نشـان دهنده علاقـه افـراد بـه مسـائل 

شـهری و اجتماعـی اسـت. تـلاش کرده ایـم از 

مشـارکت آنـان نه تنهـا بـرای ارائـه طرح هـا،

بلکـه بـرای اجـرای پروژه هـا اسـتفاده کنیـم.

شهروندان مشهد مسئولیت پذیری و علاقه مندی 

بی نظیـری بـه ارزش هـای ملـی دارنـد و همیـن 

موضوع، انرژی مضاعفی برای ما در کمیسـیون 

ایثارگـران ایجاد کرده اسـت. شـورای اسـلامی 

شـهر مشـهد در دوره ششـم مدیریت شـهری بـا 

تمرکـز بـر ترویـج ارزش هـای ایثـار و شـهادت،

اقدامـات متنوعـی انجام داده کـه از نظر جامعه 

ایثارگران و شهروندان، تأثیرات مستقیم و مثبتی 

داشـته اسـت. امیدواریـم بـا اجـرای طرح های 

جدید، ادامه تعامل سـازنده بـا نهادهای مرتبط 

و مشارکت بیشـتر شهروندان، این مسیر پربارتر 

از گذشـته دنبال شـود.

رئیس کمیسیون ایثارگران شوراى اسلامى شهر مشهد از دستاوردهاى این کمیسیون در دوره اخیر مى گوید

تحقق تبدیل وضعیت ۵هزار ایثارگر خانواده شهرداری

دوره برخی مسائل اساسـی نظیر امنیت شغلی،

ارزش گـذاری فرهنگـی و حفـظ یـاد شـهدا را 

به طـور جـدی پیگیـری کنیـم.   شـاید هنـوز بـه 

همـه انتظـارات نرسـیده باشـیم، امـا تـلاش مـا 

همیشـه نزدیک شـدن به این هدف بوده اسـت.

با توجه به گستردگی وظایف کمیسیون،
برنامه شما برای امسال چیست؟ 

تکمیـل پروژه های عمرانـی مرتبط با المان های 

 ادامه دیدارهای مستمر با خانواده های 

ایثارگران و رفع مشکلات آن ها. همچنین در نظر 

داریم فعالیت های فرهنگی و آموزشـی را به ویژه 

برای نسـل نوجوان افزایـش دهیم. هدف ما این 

است که ارزش های ایثارگری عمیق تر در جامعه 

 همه این اهداف بـا هم افزایی نهادها 

و مشارکت شهروندان در برنامه ریزی ها ممکن 

ر  ن چـه نقشـی د ا ند و شـهر
ن  ی کمیسـیو ی هـا یز مه ر برنا

؟  نـد ه ا یفـا کرد ا
همیشـه از طرح هایـی کـه شـهروندان 

 اسـتقبال کرده ایم.

ز پیشـنهادهایی کـه در  بسـیاری ا

، به مرحله اجرا 

 ایـن همـکاری مردمـی 

نشـان دهنده علاقـه افـراد بـه مسـائل 

جدید، ادامه تعامل سـازنده بـا نهادهای مرتبط 

و مشارکت بیشـتر شهروندان، این مسیر پربارتر 

از گذشـته دنبال شـود.

نگاهی به برخی 
دستاوردهای 
کمیسیون ویژه 

ایثارگران شورای ششم
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می ســلا ا ی  ھا ا ر شــو ز  و ر مــه  ه نا یژ و
ی  را مــی شــو بــط عمو ا و ی ر ر بــا ھمــکا
س مقــد مشــھد  شــھر  می  ســلا ا


